
Protokół Nr XXXVIII/2014 
z obrad trzydziestej ósmej sesji Rady Powiatu Tucholskiego 

odbytej w dniu 26 września 2014 r. 

(sala 312 Starostwa Powiatowego w Tucholi, ul. Pocztowa 7) 
 
Czas trwania obrad: od godziny 9

00
 do godziny 12

40
. 

Protokolant: Elżbieta Damasiewicz. 

 

Radni obecni według załączonej listy obecności. W sesji udział wzięli również:  

p. Wiktor Metkowski - Wicestarosta Tucholski 

p. Zofia Reszka  - Sekretarz Powiatu 

p. Zofia Łącka - Skarbnik Powiatu 

p. Piotr Folgier - Radca prawny 

p. Arkadiusz Kroll  - Z-ca Komendanta Powiatowego Państwowej 

Straży Pożarnej  

p. Adam Ostrowicki - Prezes Zarządu Powiatowego Ochotniczych 

Straży Pożarnych 

p. Krzysztof Bodziński - Komendant Powiatowy Policji 

p. Zenon Poturalski  - Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych 
usunięto dane osobowe na podstawie art. 23 ust. 1 pkt 1 ustawy z dnia 

29.08.1997 r. o ochronie danych osobowych (Dz.U. z 2002 r. Nr 101, poz. 

926 z późn. zm.) 

- Mieszkaniec Gminy Śliwice 

Przedstawiciele mediów: Tygodnik Tucholski, Tokis.pl, Tucholanin.pl. 

 
Ad. 1. 
Przewodniczący otworzył obrady XXXVIII sesji Rady Powiatu Tucholskiego. Powitał 

wszystkich zaproszonych gości, Panie i Panów radnych, Zarząd Powiatu oraz 

przedstawicieli mediów. 

 

Ad. 2.  
Przewodniczący stwierdził, na podstawie listy obecności, że na 17 radnych ustawowego 

składu Rady, w sesji uczestniczy 15 radnych i sesja jest prawomocna.  

 

Lista obecności w załączeniu do oryginału protokołu.  

 

Ad. 3. 
Do porządku obrad wprowadzono następujące zmiany: 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Panie Przewodniczący, witam wszystkich Państwa serdecznie. Chciałabym prosić 
o przyjęcie do porządku obrad, w ostatnim, 22 punkcie podejmowanych uchwał, 

uchwałę w sprawie wyrażenia zgody przez Radę Powiatu Tucholskiego na zawarcie 

porozumienia na rzecz rozwoju Obszaru Rozwoju Społeczno - Gospodarczego Powiatu 

Tucholskiego, w punkcie tym jeżeli będzie taka potrzeba, szerzej omówię tą uchwałę, 
Państwo dostaliście projekt tej uchwały, załączone jest również porozumienie, choć ono 
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nie jest załącznikiem do uchwały, ale Państwo otrzymaliście, żeby Państwo mieli 

świadomość jak będzie wyglądało to porozumienie. Każdy z samorządów podejmuje 

tożsame uchwały takie jak nasza uchwała Rady Powiatu Tucholskiego. Czekaliśmy do 

dzisiejszej sesji dlatego, że w ciągu tygodnia również trwały rozmowy zespołu moich 

pracowników z pracownikami Urzędu Marszałkowskiego. Były jeszcze dogrywane 

elementy wpływających uwag z innych samorządów, ale stanęło w konsekwencji na 

tym, że ta uchwała wraz z porozumieniem ma niewiele zmian. Została ona w takim 

kształcie zaakceptowana przez Zespół Radców Prawnych i pracowników Urzędu 

Marszałkowskiego. Szkielet tejże uchwały wraz z porozumieniem wpłynął do nas ze 

strony Urzędu Marszałkowskiego. 

 

Przewodniczący poddał pod głosowanie propozycję zmiany zgłoszoną przez Panią 
Starostę, dotyczącą podjęcia uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie 

porozumienia na rzecz rozwoju Obszaru Rozwoju Społeczno - Gospodarczego Powiatu 

Tucholskiego, która została przyjęta 15 głosami za, przy braku głosów przeciwnych 

i wstrzymujących. 

Przewodniczący poddał pod głosowanie porządek obrad, który został przyjęty 15 głosami 
za, przy braku głosów przeciwnych i wstrzymujących się.  
 
Przyjęty porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji.  

2. Stwierdzenie prawomocności obrad – quorum. 

3. Zgłaszanie propozycji zmian do porządku obrad. 

4. Przyjęcie protokołu z XXXVII sesji Rady Powiatu Tucholskiego. 

5. Sprawozdanie z pracy Zarządu w okresie między sesjami. 

6. Składanie zapytań i interpelacji. 

7. Informacja o stanie bezpieczeństwa pożarowego w Powiecie Tucholskim.  

8. Informacja o działalności Powiatowego Związku OSP.  

9. Informacja o stanie bezpieczeństwa publicznego w Powiecie Tucholskim.  

10. Przyjęcie sprawozdania z realizacji budżetu powiatu za I półrocze 2014 r. 

(dostarczono w odrębnym materiale). 

11. Sprawozdanie z realizacji uchwał Rady Powiatu przyjętych w I półroczu 2014 r. 

12. Sprawozdanie Komisji Rewizyjnej z przeprowadzonych kontroli za I półrocze 

2014 r.  

13. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Powiatu Tucholskiego na 2014 r.  

14. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę Nr XXXIII/310/2013 Rady Powiatu 

Tucholskiego z dnia 30 grudnia 2013 r. w sprawie określenia zadań i wysokości 

środków finansowych z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 
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Niepełnosprawnych na rehabilitację zawodową i społeczną oraz zatrudnianie 

osób niepełnosprawnych na rok 2014.  

15. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Strategii Rozwoju Edukacji Powiatu 

Tucholskiego na lata 2014 – 2020”. 

16. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Regulaminu Organizacyjnego Starostwa 

Powiatowego w Tucholi.  

17. Podjęcie uchwały w sprawie upoważnienia Zarządu Powiatu do zawarcia 

porozumienia Powiatu Tucholskiego z Gminą Kęsowo na realizację zadania pod 

nazwą „Przebudowa dróg powiatowych: nr 1010C Wielka Komorza – 

Drożdzienica, nr 1110 C Chojnice – Pamiętowo i nr 1019 C Przymuszewo – 

Drożdzienica (etap III)”.  

18. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Cekcyn na 

zadanie pn. „Rozbudowa drogi gminnej nr 010302C Zalesie – Stary Sumin w 

gminie Cekcyn w ramach Programu Wieloletniego pod nazwą „Narodowy 

program przebudowy dróg lokalnych – Etap II Bezpieczeństwo – Dostępność – 

Rozwój”. 

19. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Kęsowo na 

zadanie pn. „Przebudowa drogi gminnej 010401C Grochowo-Piastoszyn i 

010402C Grochowo-Raciąż w miejscowości Grochowo, gmina Kęsowo” 

w ramach Programu Wieloletniego pod nazwą „Narodowy program 

przebudowy dróg lokalnych – Etap II Bezpieczeństwo – Dostępność – Rozwój”. 

20. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Śliwice na 

zadanie pn. „Przebudowa ul. Kościelnej w Śliwicach” w ramach Programu 

Wieloletniego pod nazwą „Narodowy program przebudowy dróg lokalnych – 

Etap II Bezpieczeństwo – Dostępność – Rozwój”.  

21. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Tuchola 

na zadanie pn. „Przebudowa połączenia drogowego centrum miasta Tucholi 

z drogą wojewódzką nr 240” w ramach Programu Wieloletniego pod nazwą 

„Narodowy program przebudowy dróg lokalnych – Etap II Bezpieczeństwo – 

Dostępność – Rozwój”.  

22. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia na rzecz 

rozwoju obszaru rozwoju społeczno gospodarczego Powiatu Tucholskiego. 

23. Odpowiedzi na zapytania i interpelacje. 

24. Wnioski i oświadczenia radnych. 

25. Zamknięcie sesji. 
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Ad. 4. 
Do protokołu z XXXVII sesji Rady Powiatu Tucholskiego nie wniesiono uwag. 

Przewodniczący poinformował, że protokół został napisany, przeczytany i podpisany.  

 

Przewodniczący poddał pod głosowanie protokół z XXXVII sesji Rady Powiatu 
Tucholskiego, który został przyjęty 15 głosami za, przy braku głosów przeciwnych 
i wstrzymujących.  
 

Ad. 5.  
Do sprawozdania z pracy Zarządu w okresie między sesjami głos zabrali: 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Panie Przewodniczący, szanowni Państwo, chciałabym uzupełnić informację z prac 

Zarządu w okresie między sesjami. Zarząd poza materiałem, które Państwo macie 

w swoim opracowaniu, odbył dwa posiedzenia, podjął dwie uchwały, w jednym 

posiedzeniu nie uczestniczył Pan Wiktor Metkowski ze względu na przebywanie na 

urlopie. Zarząd podjął uchwałę w sprawie sposobu konsultacji z organizacjami 

pozarządowymi. Chodzi tutaj o program współpracy, on został do organizacji wysłany 

jak również można się z nim zapoznać na naszych stronach internetowych. Zarząd 

zapoznał się z projektem uchwały w sprawie przyjęcia Strategii Rozwoju Edukacji 

Powiatu Tucholskiego na lata 2014-2020 i postanowił przy braku swoich uwag 

merytorycznych tą uchwałę wprowadzić pod obrady dzisiejszej sesji. Rozpatrzyliśmy 

pozytywnie prośbę Stowarzyszenia Rodziców Dzieci Specjalnej Troski w Tucholi, 

prośba dotyczyła wyrażenia przez nas zgody na zakupienie przez Warsztaty Terapii 

Zajęciowej sofy i regału. Wydatki te można było zaakceptować za zgodą Zarządu 

Powiatu. Tutaj nie może być wydatkowane więcej niż 3% środków funduszu 

przeznaczonych na pokrycie rocznych kosztów działalności, na wymianę zużytego 

wyposażenia tegoż Warsztatu. Zarząd również zapoznał się z projektami uchwał, które 

weszły pod obrady dzisiejszej sesji, dotyczą tych czterech schetynówek, które mamy 

w materiałach sesyjnych. Wszystkie postanowił skierować do Rady Powiatu 

Tucholskiego celem uchwalenia. Oczywiście przyjęliśmy materiały sesyjne, 

przeanalizowaliśmy i zaakceptowaliśmy projekt uchwały, którą dzisiaj skierowałam 

pod obrady sesji. Gwoli uzupełnienia chciałabym Państwu jeszcze przekazać 
następujące informacje. Wyrok oddalający powództwo byłej Dyrektor Domu Dziecka 

w Tucholi o uznanie wypowiedzenia umowy o pracę za bezskuteczne, ewentualnie o 

przywrócenie do pracy zapadł przed Sądem Rejonowym w Świeciu w dniu 

10.02.2014r. Apelacja byłej Dyrektor Domu Dziecka w Tucholi od wyroku Sądu 

Rejonowego została oddalona wyrokiem Sądu Okręgowego w Bydgoszczy w dniu 

18.09.2014r. wyrok ten jest prawomocny. Sądy obu instancji uznały wypowiedzenie 

umowy o pracę za prawidłowe pod względem formalnym oraz w pełni uzasadnione 

jeżeli chodzi o przyczyny wypowiedzenia w nim wskazane. Druga sprawa dotyczy 

regulacji ścieżki Stobno – Raciąż czy Tuchola – Raciąż. Decyzja ZRID stała się 
prawomocna 04.11.2010 roku, koszt opracowanej dokumentacji technicznej wtedy 

wyniósł 178.425 zł. Łączna wartość nieruchomości przejętych przez Powiat Tucholski 

na podstawie wycen wynosi 216.147 zł. Chciałabym Państwa poinformować i w tym 

punkcie również podziękować Księdzu Biskupowi Kasynie za przychylność, jak 

również Księdzu Proboszczowi z Bysławia, Księdzu Ostrowskiemu za przychylność 
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w rozpatrzeniu wniosku Zarządu Powiatu o odstąpienie od, że tak powiem przekazania 

kwoty wykupu. Jest to kwota około 60.000 zł. Nie ukrywam, że takie same starania 

czynimy w stosunku do parafii w Sypniewie i rozmowy przeprowadzamy z Biskupem 

Tyrawą. Do końca tej kadencji środki dla tych osób zostaną im przekazane. Jest jeszcze 

jeden temat, z którym Państwa powinnam zapoznać. Otóż w miesiącach letnich 

mieliśmy kontrole Urzędu Kontroli Skarbowej w Bydgoszczy w zakresie 

prawidłowości gospodarowania środkami publicznymi obejmującymi część oświatową 
subwencji ogólnej, to był jeden temat kontroli. Drugi temat dotyczył prawidłowości 

wydatkowania środków zaciągniętej pożyczki z budżetu Państwa. Do tego tematu  

Urząd Kontroli Skarbowej nie miał żadnego zalecenia ani żadnego zastrzeżenia. 

Natomiast co do tej części naliczonej subwencji ogólnej oświatowej, w tym 

wykonywania obowiązków związanych z gromadzeniem danych stanowiących 

podstawę jej naliczenia na rok 2010, czyli danych podanych za rok 2009, mamy do 

zwrotu nienależnie uzyskaną część subwencji oświatowej w kwocie 872.342 zł. 

Poczyniliśmy stosowne pisma do Ministerstwa Finansów uzasadniające sprzężenia 

u dzieci. Chodzi o Szkołę Specjalną. Na razie jeszcze nie wiemy jaki będzie odzew co 

do naszego ustosunkowania się do postępowania administracyjnego. Będę Państwa na 

bieżąco w tej sprawie informować.  

p. Anna Ziegler – radna, Przewodnicząca Komisji Edukacji KiKF 

Chciałabym się dowiedzieć czy dobrze zrozumiałam. To znaczy że ilość podana dzieci 

ze sprzężeniami była niezgodna lub nie miała odpowiedniego udokumentowania ? 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Tak należy to interpretować. 

p. Jerzy Kowalik – radny 

Mam w związku z tym pytanie, czy ta suma jest określona, tzn. czas zwrotu tej sumy 

jest określony do końca roku czy w tej chwili nie wiadomo kiedy będziemy musieli tą 
sumę oddać. 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Niewiadomo, na razie toczy się postępowanie prowadzone przez Ministerstwo 

Finansów w porozumieniu z Ministerstwem Edukacji. 

p. Anna Ziegler – radna, Przewodnicząca Komisji Edukacji KiKF 

To dotyczyło roku 2009 ? 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

To dotyczyło roku 2010 z podanymi danym za 2009. 

 

Radni nie mieli więcej uwag, dlatego Przewodniczący zamknął ten punkt porządku 

obrad.  

 

Ad. 6. 
Złożono następujące zapytania i interpelacje: 

p. Andrzej Pruszak – radny 
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Pierwsza interpelacja do Zarządu Dróg Powiatowych o odkrzaczenie poboczy drogi 

wraz z przeciwskarpą odcinka drogi Rosochatka – Śliwice. Chciałbym również się 
zwrócić do Pani Starosty lub upoważnionych osób o przybycie na sesję Rady Gminy 

w Śliwicach celem wyjaśnienia kwestii budowy ścieżki Śliwice – Lińsk, ponieważ 
podczas zebrań wiejskich zostało powiedziane wiele błędnych informacji. Do Zarządu 

Dróg Powiatowych zwracam się o wykonanie dokumentacji na modernizację drogi 

powiatowej Śliwiczki - Łącki Piec oraz ulicy Świeckiej w Śliwicach wraz z wysepką 
spowalniającą. Pan Wójt twierdzi, że Gmina posiada środki na tą drogę, a Powiat nie 

chce ich wziąć, dlatego myślę, że warto skorzystać z tych pieniędzy. Prosiłbym 

o zwrócenie się do odpowiednich instytucji o wycinkę świerków na cmentarzu 

w Śliwicach, ponieważ może tam dojść do tragedii. Zwracam się też o pomoc 

w pozyskaniu odpowiedniego pozwolenia. Mam tutaj zrobione zdjęcia, jak to wygląda, 

jako załącznik. 

p. Teresa Cherek Kanabaj – radna 

Sprawa wysepki zwalniającej przy wjeździe do Lińska. Nie znam się na tym, ale 

chciałabym uzyskać od Zarządu takie argumenty, że jak mi kierowcy autobusów, czy 

samochodów ciężarowych powiedzą co o tym myślą, ja będę miała jakąś argumentację. 
Z jednej strony jest barierka, z tamtej strony jest skręt, a z drugiej strony jest rów 

głębokości półtora metra. Teraz nie jest ślisko. Samochodami osobowymi się fajnie 

jeździ. Jechałam autobusem i on był kołem na wysepce, blachą zahaczył o krawężnik. 

Wiem, że teraz jest to podniesione, ale szerokość to się chyba nie zwiększyła. Druga 

sprawa dotyczy dojazdu dzieci do szkół. Godzina 7.01 w Śliwicach dzieci już stoją. 
Średnio jest 70 dzieci w autobusie. Z powrotem osobiście jechałam o 15.40 i już 
w Tucholi stoi 10 dzieci w autobusie. Chyba coś jest nie tak. W końcu płacą te 

miesięczne bilety więc przewoźnik powinien im zapewnić jakieś godziwe warunki 

przejazdu, jakieś bezpieczeństwo.  

p. Jerzy Kowalik – radny 

Moje pytanie dotyczy projektu budowy światłowodowej infrastruktury 

teleinformatycznej. Mam tutaj informację, że w dniu 20 sierpnia Zarząd się zapoznał 

z pismem dotyczącym tego tematu. Moje pytanie jest następujące: czy to spotkanie, 

o którym Państwo na Zarządzie mówiliście, że chcieliście zaprosić na najbliższą sesję 
Rady Powiatu przedstawiciela KPSI i przedstawiciela Urzędu Marszałkowskiego, 

dojdzie do skutku ? Jednocześnie o jakich kosztach mówimy jeśli mowa o tej obsłudze 

telekomunikacyjnej. Druga sprawa – na tym samym Zarządzie Państwo zapoznaliście 

się z projektem Planu Zrównoważonego Rozwoju Transportu Zbiorowego. To jest plan, 

który wzbudzał duże kontrowersje. Był krótki termin na konsultacje. Państwo na tym 

Zarządzie wyrazili sprzeciw wobec zaprojektowanej likwidacji odcinka 201 

Wierzchucin – Lipowa – Czersk oraz 215 Laskowice – Śliwice – Czersk i zwróciliście 

się do Marszałka Województwa o wydłużenie terminu konsultacji do końca sierpnia 

argumentując to koniecznością konsultacji, uzgodnienia treści uzasadnienia z gminami, 

przez które przebiegają wyżej wymienione linie. Moje pytanie jest następujące: czy 

udało się uzgodnić to uzasadnienie z gminami, czy mógłbym zapoznać się z tym 

pismem, które Państwo wystosowaliście do Urzędu Marszałkowskiego, szczególnie 

w kontekście informacji, która ukazała się w Tygodniku Tucholskim nr 38. Informacja 

mówiła o tym, że: „Jedyna odpowiedź z Powiatu Tucholskiego wpłynęła ze Starostwa 
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Powiatowego w Tucholi podpisana przez Wiktora Metkowskiego – Wicestarostę 
Tucholskiego. W piśmie nie było żadnych uwag do projektu Planu Zrównoważonego 

Rozwoju Publicznego Transportu Zbiorowego dla Województwa Kujawsko – 

Pomorskiego”. Taka informacja w Tygodniku się ukazała. Kolejna sprawa dotyczy też 
bardzo ciekawej rzeczy. 13 sierpnia na Zarządzie odwiedził Państwa Pan Bednarski – 

ekspert Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej, który przedstawił Wam model 

poradnictwa prawnego i obywatelskiego w Polsce i modele wsparcia tego systemu, 

oczywiście nieodpłatnego. Ja przypadkowo się znalazłem na sesji Rady Powiatu 

Nakielskiego i podobne wystąpienie w części wysłuchałem. Jest to bardzo ważny temat 

dla mieszkańców w sytuacji słabego wyedukowania naszego społeczeństwa i trudnego 

dostępu. Chciałem się dowiedzieć, czy te materiały i prezentacje, które zostały Państwu 

na Zarządzie przedstawione możemy w jakiś sposób otrzymać, czy mieć do nich 

dostęp. Kolejne pytanie: na jednej z poprzednich sesji interpelowałem w sprawie 

projektu Planu Rozwoju Sieci Drogowej Powiatu Tucholskiego. Państwo powołaliście 

Komisję. Ten plan 28 maja przez Zarząd został przyjęty. Mam w związku z tym 

pytanie: czy przy jego konstruowaniu zasięgano opinii samorządów z terenu Powiatu 

i Burmistrza Tucholi, czy odbyły się w związku z tym jakieś spotkania. Korzystając 

z tego, że dzisiaj na sesji będziemy mówili o bezpieczeństwie to chciałem zapytać, czy 

taki wniosek złożyć. W czasie wakacji przez nasz Powiat przetoczyła się fala 

wypadków drogowych, często niestety tragicznych. Młodzi ludzie też w tym 

uczestniczyli, ale nie tylko jako kierowcy, też jako pasażerowie. Zastanawiam się, czy 

korzystając z obecności Pana Komendanta nie zwrócić się do Zarządu Powiatu, aby np. 

w naszych szkołach, szczególnie tych klasach, gdzie już są osoby pełnoletnie, nie 

przeprowadzić jakichś szkoleń czy pokazów, na wzór tych, którym podlegają tzw. 

piraci drogowi w wojewódzkich ośrodkach ruchu drogowego. Tam jest psycholog, są 
specjalne pokazy. Myślę, że nie byłyby to duże środki finansowe, a na pewno 

moglibyśmy się przyczynić do poprawy bezpieczeństwa na tych drogach, na czym 

chyba nam wszystkim zależy. Następna sprawa: tutaj chciałbym rozwinąć to co 

powiedział Pan radny Pruszak. Ta sprawa dotyczy budowy ścieżki rowerowej Śliwice – 

Lińsk. W lokalnej prasie m.in. w Tygodniku Tucholskim można przeczytać o wielu 

kontrowersjach z tym związanych. Odwołano jeden przetarg, dopiero drugi przyniósł 

rozstrzygnięcie. W najnowszym Tygodniku można się dowiedzieć z ust Wójta, który 

wypowiedział się, że jest jakaś niechęć władz powiatu do tej inwestycji. Prasa także 

pisze o stwierdzeniach radnego Pruszaka, cytuję „Wójt kłamie”. Jednocześnie 

w jednym z pism, które Państwo otrzymaliście od wójta Śliwic do Pani Starosty padają 
stwierdzenia „czujemy się oszukaniu i dyskryminowani”. W związku z tym mam 

pytanie co może Pani Starosta powiedzieć o współpracy z Gminą Śliwice przy okazji 

prowadzenia tej inwestycji i innych wspólnych, aktualnych i przyszłych. Na jakich 

zasadach się to odbywa, czy jakaś umowa jest podpisana ? Czy te umowy są 
dotrzymywane i czy zobowiązania są dotrzymywane z obydwu stron ? Ostatnia 

interpelacja to sprawa dotycząca mieszkańców, którzy podróżują drogą Stobno – Żalno. 

Jest prośba o załatanie dziur, które tam się pojawiają ciągle. Tam co pewien czas trzeba 

ekipę wysłać, aby te dziury zakleić. 

p. Teresa Cherek Kanabaj – radna 

Prowadziłam rozmowy z Panem Poturalskim i naszym Wójtem dotyczące zrobienia 

chodnika przy ul. Świeckiej w Śliwicach. Tam jest bardzo wysoki krawężnik. Przejście 
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jest przy skręcie do szkoły. Tam mieszka po tej stronie dużo starszych ludzi. Tam nie 

chodzi nawet o położenie nowego chodnika tylko, żeby może jakoś wyrównać i te 

płytki tam będące ułożyć i może jakieś przejście dołożyć, aby ci ludzie mogli 

bezpiecznie iść a nie przechodzić szybko przez ulicę gdzie tego przejścia nie ma. 

Chociaż widzę, że czasem bezpieczniej przejść tam gdzie nie wolno niż tam gdzie 

wolno. Nie wiem na jakim etapie to jest bo ja rozmawiam raz z jednym Panem a raz z 

drugim, a widzę, że to jednak chyba trzeba formalnie wnieść na sesji, żeby uzyskać 
konkretną odpowiedź. 
 

Ad. 7. 
Do informacji o stanie bezpieczeństwa pożarowego w Powiecie Tucholskim głos 

zabrali: 

p. Arkadiusz Kroll – Z-ca Komendanta Powiatowego PSP 

W materiałach sesyjnych jak co roku zawarłem krótką statystykę, porównanie liczby 

wyjazdów, interwencji ogólnie straży pożarnej, bo nie tylko Komendy w Tucholi, ale 

też zawierają się w tabelach wyjazdy jednostek ochotniczych straży pożarnych. Jeżeli 

chodzi o Krajowy System Ratowniczo – Gaśniczy to muszę tutaj powiedzieć, że 

większych problemów nie mamy. Komendant Powiatowy to koordynator tegoż właśnie 

systemu na obszarze Powiatu. Ten system działa sprawnie. Muszę nawet pochwalić się, 
że ostatnie lata były dosyć burzliwe, bo jednostki OSP decyzjami Komendanta 

Głównego miały pozyskać specjalistyczny sprzęt w niemałych ilościach. Oczywiście 

sprawa zakończyła się pozytywnie. Podpisaliśmy stosowne porozumienia z Wójtami. 

Jednostki systematycznie są doposażane. Krajowy System Ratowniczo – Gaśniczy 

myślę, że idzie w dobrym kierunku. Sieć jednostek jest tak rozmieszczona, że staramy 

się, aby czas dojazdu, czas interwencji jednostek był jak najkrótszy. To pokazuje  

tabela. Jeżeli chodzi o pożary to jesteśmy w stanie do jednej godziny zlikwidować 
prawie 60 % wszelkich działań, które do nas docierają. Wiąże się to z kilkoma 

sprawami. Między innymi z mobilnością jednostek straży pożarnej, głównie OSP, bo 

oni są najbliżej tych zdarzeń. Wszystko zależy oczywiście od tego, gdzie te zdarzenia 

wystąpią. Po drugie, myślę że społeczeństwo też coraz sprawniej w tym zakresie działa. 

Chodzi mi tutaj o reakcje i szybkość zgłaszania, czy zauważenia pewnych sytuacji. Po 

trzecie myślę, że co jest najmniej weryfikowalne, czyli ta prawidłowość działań, czy 

profesjonalizm działań. Chodzi tu o skuteczność, czyli odpowiednie zastosowanie 

procedur, odpowiednie zastosowanie sprzętu i prawidłowe udzielanie pomocy czy 

gaszenie pożarów. Jeżeli chodzi o miejscowe zagrożenia to podobnie w czasie do jednej 

godziny jesteśmy w stanie usunąć zagrożenie w prawie 60 %. Mamy nadzieję, że ta 

tendencja będzie się utrzymywała. Oczywiście wszystko zależy od tego, głównie przy 

pożarach, jak długo ten pożar rozwija się samoistnie. Im szybsza reakcja tym mniej 

pracy dla strażaków i mniej strat. Kolejna sprawa, o której chciałem tutaj powiedzieć to 

pożary. W punkcie 3 są interwencje w rozbiciu na obiekty. Nie wiem czy to 

bezpośrednio przekłada się na nasze działania prewencyjne tak zwane czyli komórka 

kontrolno – rozpoznawcza, bo taka w Komendzie funkcjonuje kontroluje obiekty 

użyteczności publicznej, instytucje, zakłady produkcyjne, magazynowe, wszelką 
działalność gospodarczą. Jak Państwo spojrzycie na te tabelki w punkcie 3, w tych 

obiektach pożary to bardzo znikoma ilość. W obiektach użyteczności publicznej w 2014 

roku mieliśmy tylko 2 zdarzenia, w obiektach produkcyjnych, magazynowych nie 
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pojawiały się. Liczba kontroli, czyli liczba tych działań prewencyjnych być może ma 

przełożenie właśnie na ilość zdarzeń w tych obiektach. Jeżeli chodzi o obiekty 

mieszkalne, proszę zauważyć, że jest stosunkowo dużo tych interwencji w stosunku do 

tych obiektów, o których powiedziałem przed chwilą. My to odbieramy tak, że nie 

mamy wpływu na to, co prywatni właściciele urządzają sobie w swoich domach. Nie 

mamy prawa kontrolować pewnych rzeczy, chociaż z jednej strony żałujemy, bo 

czasami to największe zagrożenie przenosi się na te nasze domostwa, na te nasze 

posesje. Zdarza się bardzo często, że ludzie mówią po zaistnieniu zdarzenia, że 10 lat 

się tutaj nic nie działo, ja zawsze miałem tak podłączone, ja zawsze tak używałem i nic 

się nie działo, więc tak będzie zawsze. Nie do końca tak jest, bo zdarza się, że po 5, po 

10 latach czasami ta instalacja czy przewody poprowadzone w sposób nieprawidłowy 

mogą zawieść. To bezpośrednio też przekłada się na przyczyny powstawania pożarów. 

Tutaj w punkcie 6 zdecydowana większość to nieostrożność osób dorosłych przy 

posługiwaniu się ogniem otwartym. To jest takie dosyć szerokie pojęcie, ale w tym są 
zawarte przyczyny związane z działaniami człowieka. Jest to nie tylko ogień otwarty, 

ale wszystkie działania, które doprowadziły do tego pożaru. Na sam koniec mam 

jeszcze jeden wniosek. Chciałbym tutaj powiedzieć o wyposażeniu. Właściwie moje 

wystąpienie zakończy się prośbą o wsparcie zakupu nowego samochodu ratowniczo – 

gaśniczego dla Komendy Powiatowej w Tucholi. W tej chwili w Komendzie mamy 

dwa nowoczesne samochody i jeden troszkę starszy. Nie dość tego, że on jest stary, to 

jest on troszkę mało użyteczny. Ma słabe parametry taktyczno – techniczne. Kabina 

tego samochodu jest tylko i wyłącznie dwuosobowa. Ze wszelkich przepisów i BHP i 

regulaminowych wynika, że działania Straży Pożarnej nie mogą odbywać się 
w składzie dwuosobowym. Taki samochód swego czasu zakupiliśmy. Trzeba było 

doprowadzić do tego, żeby ilość samochodów w Komendzie w Tucholi była taka, a nie 

inna, w związku z tym braliśmy co było. W tej chwili mamy dwa pełnoprawne, 

nowoczesne samochody. Brakuje nam trzeciego, o który bardzo mocno zabiegaliśmy 

w Komendzie Wojewódzkiej. Nie ma tego w materiałach sesyjnych, ale w połowie 

września rozmawiałem z Zastępcą Komendanta Wojewódzkiego, z brygadierem 

Sowińskim, który zapewnił mnie, że na przyszły rok Komenda w Tucholi jest 

przewidziana do dofinansowania zakupu średniego samochodu ratowniczo – 

gaśniczego. W związku z tym moja gorąca prośba, aby rozważyć temat dofinansowania 

zakupu tego samochodu przez Powiat Tucholski i ewentualnie umieścić to w projekcie 

budżetu na 2015 r. 

p. Andrzej Pruszak – radny 

Wiem, że kiedyś były problemy z łącznością radiową, szczególnie ze Śliwicami. Czy 

ten problem już został rozwiązany ? 

p. Arkadiusz Kroll – Z-ca Komendanta Powiatowego PSP 

Biję się w pierś, że niestety nie. Temat jest cały czas w toku. Mówiłem o tym 

w ubiegłym roku, że sprzęt mamy kupiony. Firma wykonawcza trochę nam się ociąga. 

Jestem po rozmowach z ubiegłego tygodnia. Firma, która ma to robić kończy prace na 

lotnisku w Bydgoszczy, jeżeli skończy prace, będzie miała pozytywne odbiory to 

wchodzi tutaj na nasz teren. Jestem tak nastawiony, że jeśli ta łączność się nie poprawi, 

to z Powiatu Tucholskiego nie wyjadą. Mam nadzieję, że to się spełni. Po naszej 
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stronie, czyli sprzęt, miejsca odpowiednie, te planistyczno – organizacyjne sprawy 

zostały poruszone i załatwione.  

 

Radni nie mieli uwag, dlatego Przewodniczący zamknął ten punkt porządku obrad.  

 

Ad. 8.  
Do informacji o działalności Powiatowego Związku OSP głos zabrali: 

p. Adam Ostrowicki – Prezes Zarządu Powiatowego OSP 

Myślę, że dość obszernie przedstawiłem Państwu w sprawozdaniu działalność naszego 

Związku w pigułce. Nie będziemy teoretyzować i rozpisywać się na temat tego co się 
działo, a działo się dużo, jak zwykle. Kilka spraw, które chciałbym Państwu przybliżyć 
w skrócie. Przede wszystkim pisałem o wyróżnieniu Marszałka. Dotyczy to przede 

wszystkim pozyskiwania środków unijnych. Dzięki Zarządowi Wojewódzkiemu 

i Komendzie Wojewódzkiej od dwóch lat jesteśmy w programie, który wspomaga 

ochotnicze straże pożarne. Jeszcze dwa lata ten program będzie trwał. Jest to ponad 

milion złotych rocznie na doposażenie ochotniczych straży pożarnych Województwa 

Kujawsko – Pomorskiego. Nasze jednostki też biorą w tym udział, przede wszystkim 

jednostki z krajowego systemu. Są to zakupy drobnego sprzętu, szczęk życia czy 

motopomp. Chciałbym właśnie to dodać, bo tylko napisałem, że taka rzecz się stała. Za 

to między innymi otrzymaliśmy to wyróżnienie jako Zarząd Oddziału Powiatowego. 

Chciałbym stwierdzić, nie chciałem tego powiedzieć, ale powiem, że mówiłem, że tak 

będzie. Zaczęło się dziać źle. Jednostki zaczynają nie wyjeżdżać do akcji ze względu na 

to, że prawo mamy takie jakie mamy. Wszyscy się tłumaczą, że powinno być inaczej. 

Cieszę się, że Wójt Gostycyna tak pozytywnie zareagował. Aczkolwiek można by 

zadać pytanie dlaczego. Ja chciałbym powiedzieć, że za czasu PRL w tych 

największych jednostkach byli zatrudnieni kierowcy, co najmniej jeden, na część etatu, 

na cały etat. Po roku 1990 zostało to wycofane. Społecznie jeżdżą ci wszyscy kierowcy. 

Są konserwatorzy za niewielkie pieniądze w gminach zatrudnieni. Powiedzmy, że 

Powiat Tucholski jest jeszcze złoty. Niewiele powiatów jest w kujawsko pomorskim, 

gdzie nie zdarzyła się taka sytuacja, że jednostka Krajowego Systemu nie wyjechała do 

akcji. Przede wszystkim brakuje kierowców na miejscu, żeby jednostka mogła 

wyjechać. U nas zdarzyło się to tylko w jednym przypadku. Są powiaty, gdzie jest to 

kilkadziesiąt wyjazdów. Jest to już plaga. Część ludzi udaje, że nic się nie dzieje. Ja 

myślę, że trzeba walczyć. W Zaciszu dzisiaj zbiera się Zarząd Oddziału 

Wojewódzkiego. Będę na ten temat mówił, będę starał się coś zwojować. 
Województwo Kujawsko – Pomorskie jest znane z tego, że my walczymy nawet na 

forum krajowym. Nasz Prezes podnosi to na Zarządach Krajowych. Trafia troszeczkę 
w mur. Chciałbym jeszcze dodać, że otrzymałem ostatnio dane na temat 

dofinansowania jakie przekazują nam nadleśnictwa z naszego terenu. Mamy cztery 

nadleśnictwa na terenie Powiatu. W ubiegłym roku Nadleśnictwo Trzebciny przekazało 

11.000 zł na ochotnicze straże pożarne, 5.000 zł na Państwową Straż Pożarną, 
Nadleśnictwo Tuchola 8.000 zł, Nadleśnictwo Woziwoda 5.000 zł, Nadleśnictwo 

Zamrzenica 12.600 zł. Są to też spore pieniądze, które wspomagają ochotników w skali 

naszego Powiatu. Jest to ponad 36.000 zł w ciągu roku. Chwała im za to. Chciałem to 

nadmienić, żeby wszyscy wiedzieli, że tak się pozytywnie dzieje. Zapomniałem 
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w moim sprawozdaniu dodać, że w ubiegłym roku wjechały do naszego Powiatu dwa 

nowoczesne auta do OSP Bysław i OSP Bysławek.  

p. Piotr Mówiński – radny 

Dużo się dzieje dobrego jeżeli chodzi o sprzęt. Zawsze pamiętam, że Adam Ostrowicki 

występował i zawsze znalazł tych, którzy go popierali na poziomie wojewódzkim. To 

trafia do władz krajowych Związku. Myślę, że jest to ostatni moment, aby te wasze 

postulaty, jeżeli chodzi o zmianę ustawy, klimat wokół zagrożeń wewnętrznych 

i zewnętrznych ponowić. Myślę, że wśród parlamentarzystów znajdą się tacy, którzy 

rozumieją problem. To dotyczy nie tylko bezpieczeństwa ppoż. na wsi, ale to jest 

olbrzymia armia ludzi, którzy w tej chwili społecznie, z dużym zaangażowaniem 

wspierają Państwową Straż Pożarną. Bez OSP Państwowa Straż Pożarna, trudno 

oszacować procent w jakim byłaby w stanie oddziaływać. Te dwie organizacje się 
uzupełniają i są nierozłączne. Bez OSP Państwowa Straż Pożarna przestanie pełnić 
swoje wszystkie funkcje, nie byłaby w stanie obsługiwać w zakresie bezpieczeństwa 

mieszkańców Powiatu. Bez wzmocnienia ustawowego, bez ustawy o OSP, mimo 

doposażenia, mimo sprzętu będzie trudno to realizować. To dobrze, że jest coraz więcej 

nowoczesnego sprzętu. On jakby trochę złagodził skutki tego, że nie ma ustawy, nie ma 

czytelnego systemu finansowania. W perspektywie kilku lat może to doprowadzić do 

tego, że nie będziemy mogli czuć się bezpiecznie. Tak jak Komendant mówił, mamy 

kierowców, którzy też muszą zarabiać na życie, utrzymywać rodziny. W związku z tym 

jest problem, żeby oni byli w pełnej gotowości. Na szczęście na razie to był jeden 

przypadek. Prezes mówi, że w skali kraju jest zdecydowanie więcej takich zdarzeń. 
Obawiam się, że one będą narastać. Nikt problemu nie rozwiązuje i myślę, że warto 

byłoby pomyśleć o tym, aby też jako Powiat sygnalizować taki problem. Nie tylko 

OSP, które cały czas samo się dobija. Ja pamiętam od około 10 lat ten problem jest 

poruszany. W ostatnich 6 latach udało się przekonać, że całe województwo kujawsko – 

pomorskie mówi jednym głosem i też domaga się ustawy. Prezes też to przygotowywał. 

To jest duży wysiłek legislacyjny i to trafia w próżnię. To jest naprawdę bez sensu. 

Jeżeli mówi się o potężnych pieniądzach na modernizację armii, inne służby też mogą 
oczekiwać tego, to dlaczego nie OSP, które jest elementem systemu bezpieczeństwa. 

Zastanawiam się, czy to w formie stanowiska Rady Powiatu przygotowanego na 

kolejną sesję, aby taki sygnał też poszedł z Powiatu. Może to będzie w jakiś sposób 

wzmacniało ten sygnał i to zagrożenie. To, że sobie do tej pory radzimy to nie znaczy, 

że tak będzie wiecznie. Myślę, że wsparcie samorządu będzie też nie do przecenienia.  

p. Adam Ostrowicki – Prezes Zarządu Powiatowego OSP 

W zupełności zgadzam się z tym. Jest problem z przebiciem się z tym. Byliśmy 

w Sejmie, byliśmy wszędzie. Trafiamy czasami na ludzi, którzy powinni nas wspierać, 
a okazuje się, że jak byliśmy w Sejmie Zastępca Komendanta Głównego był przeciw. 

Nie wiem dlaczego. Jest to rzesza ponad pół miliona ratowników. Tyle liczą Ochotnicze 

Straże Pożarne w Polsce. To jest potężna organizacja, a nie mamy przebicia. Mamy 

wszystkie opcje polityczne pośród nas i bezpartyjnych. 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Chciałabym zarówno Państwowej Powiatowej Straży Pożarnej jak i ochotnikom tutaj 

serdecznie podziękować. O problemie, który tutaj poruszaliśmy odnośnie uregulowań 
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ustawowych i legislacyjnych to nasze gremium - Konwent Starostów wypracowuje 

również stanowiska na każdym z konwentów. W zakresie bezpieczeństwa i porządku 

publicznego również takie sygnały od nas docierają. Stanowiska są wypracowywane, 

merytorycznie poparte. Tak jak Pan Adam powiedział one potem może nie są 
przedmiotem tylko są taką opinią. Konkretnie trzeba byłoby te sprawy poruszyć 
w komisjach sejmowych. Myślę, że moglibyśmy z tego naszego podsumowania 

wypracować do naszych parlamentarzystów z terenu Powiatu Tucholskiego również 
takie prośby, aby to trafiło dalej. Przygotujemy takie stanowisko.  

p. Piotr Mówiński – radny 

Jeżeli chodzi o parlamentarzystów z naszego terenu będzie o tyle łatwiej, że MSW jest 

teraz w rękach Pani Piotrowskiej, która była Wojewodą. W tym czasie pewnie jeszcze 

dotykała i OSP i tematów bezpieczeństwa. Dotarcie do niej będzie zdecydowanie 

łatwiejsze. Jeżeli inicjatywa legislacyjna wychodzi z Ministerstwa bezpośrednio, to ma 

większe szanse powodzenia. Z tej ścieżki warto byłoby skorzystać, bo to jest ostatni 

moment. 

 

Przewodniczący podziękował Panu Prezesowi i zamknął ten punkt porządku obrad. 

 

Ad. 9. 
Do informacji o stanie bezpieczeństwa publicznego w Powiecie Tucholskim głos 

zabrali: 

p. Krzysztof Bodziński – Komendant Powiatowy Policji 

Jeżeli miałbym się odnieść do zaprezentowanych wyników, to myślę, że one są dosyć 
szczegółowo przedstawione w materiałach sesyjnych. Gdyby ktoś z Państwa miał jakieś 
pytanie, to postaram się uszczegółowić, dodać, wyjaśnić. Chciałbym się skupić na kilku 

rzeczach, które są poza materiałami. Jak Państwo pewnie zauważyli ruszyła budowa 

Komendy. Chciałem poinformować, że przewidywany termin zakończenia tej 

inwestycji to jest październik 2015 roku. Jak widać ta inwestycja ruszyła dosyć żwawo 

do przodu. Od momentu wejścia na plac budowy praktycznie każdego dnia widać, że 

coś tam przybywa. Zagrożenia jeżeli chodzi o finansowanie tej inwestycji nie ma. Są na 

budowę przyznane pełne środki. Oczywiście one są podzielone na lata 2014 i 2015. 

Jeżeli wykonawca będzie się na tej budowie uwijał to myślę, że jest w stanie bardzo 

sprawnie i skutecznie te środki przerobić. Druga rzecz, do której się chciałem odnieść, 
to co wczoraj rozmawialiśmy na Komisji Finansów. Jednym z tematów, który tam 

omawialiśmy była kwestia wzrostu ilości wypadków drogowych, czyli pogorszenia się 
stanu bezpieczeństwa w ruchu drogowym. Powtórzę to co powiedziałem wczoraj. Otóż 
rok 2013 był rokiem wyjątkowym. To był rok bardzo bezpieczny. O tym tutaj 

mówiliśmy i zaznaczyłem to na poprzedniej sesji poświęconej bezpieczeństwu, że 

trudno będzie utrzymać nam wszystkim taki stan jaki był. Tak się niestety stało, jak 

mówiłem. Rok 2014 do chwili obecnej to rok, gdzie tych ofiar śmiertelnych jest 

znacznie więcej. Szukaliśmy powodów dlaczego tak się stało. Oczywiście jednym 

z powodów jest pewnie to, o czy wszyscy słyszmy w mediach, czyli kierowanie po 

spożyciu alkoholu. Wspólnie z Panem radnym, dziękujemy tu za cenne uwagi, które 

padły, próbowaliśmy coś mądrego wymyślić. Między innymi Pan radny zaproponował, 

aby rozważyć wyposażenie, czy to jednostek Policji czy innych punktów 
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w ogólnodostępne urządzenia do badania stanu trzeźwości. Ja zadeklarowałem w dniu 

wczorajszym, że postaram się sięgnąć i ewentualnie na dzień dzisiejszy przynieść 
prezentację, ale żadnej mądrej prezentacji nie zrobiłem. Pozwolę sobie powiedzieć 
tylko, że urządzenia takie umożliwiające pomiar przez osobę indywidualną istnieją. 
Jedno z takich urządzeń to jest takie urządzenie kosztujące około 2300 zł. Przy czym 

prosiłbym, aby nie traktować tego jako kryptoreklamę. Sięgnęliśmy i pierwsze, które 

się nasunęło, jest to urządzenie wielkości laptopa montowane na ścianie, gdzie 

obywatel przychodzi, wrzuca dwa złote, wyskakuje ustnik i ma możliwość przebadania 

się. Oczywiście to ma charakter komercyjny. Takie urządzenia są. Jest to tylko kwestia, 

czy i kto wyłoży pieniądze, czy też ewentualnie podmiot prywatny zdecyduje się na 

komercyjne działanie i będzie zarabiał. W przypadku 2300 zł po 2 zł ustnik to 

w okolicach ponad 1000 badań urządzenie się zwraca. Chciałbym też powiedzieć, że 

my jako jednostka Policji na praktycznie każde żądanie, prośbę obywatela, który 

przychodzi do nas, takie badanie przeprowadzamy. Tak jak słusznie Pan radny 

powiedział, dotyczy to w zasadzie Tucholi, gdzie jest całodobowa służba. O każdej 

porze dnia i nocy można przyjść i takie badanie sobie zrobić. Problemem pozostają 
posterunki, gminy, gdzie Policja funkcjonuje w określonych godzinach, a często jest 

w terenie. Wówczas tej możliwości nie ma. Oczywiście my się nie uchylamy od tego, 

aby takie urządzenia były zawieszone w pobliżu jednostek Policji. Jeżeli chodzi 

o działalność komercyjną, to one nie mogą funkcjonować jako nasze urządzenia, 

ponieważ Policja nie może prowadzić działalności dochodowej. W związku z tym 

trzeba rozważyć, jaką koncepcję byśmy chcieli ewentualnie wypracować i w tym 

kierunku pójdziemy. Druga sprawa która była, oczywiście czysto informacyjnie i 

oczywiście bez podtekstów pozwoliłem sobie przynieść kilka ulotek, bo taka prośba 

była, aby zaprezentować tutaj dzisiaj jak wygląda po spożyciu alkoholu. Są tam między 

innymi zestawienia, gdzie jest określone ile alkoholu powoduje jaki stan nietrzeźwości. 

Oczywiście na stronach internetowych, jeśli Państwo wpiszecie w wyszukiwarkę 
kalkulator stężenia alkoholu we krwi to otwiera się mnóstwo stron, które proponują taki 

właśnie kalkulator. Wpisuje się tam rodzaj spożytego alkoholu, wagę i on szacunkowo 

określa, czy ten alkohol został spalony już czy też nie. Chciałbym jednak wszystkich 

ewentualnych użytkowników tego przestrzec, że jest to kalkulator, który uśrednia 

wszystkie dane. Spalanie alkoholu we krwi zależy od wagi, od tego czy spożywa się 
sam alkohol, czy spożywa się z czymś, czy osoba jest dobrze odżywiona czy źle. To 

jest szereg dodatkowych czynników, które mogą to zakłócić. Jest tylko jedna skuteczna 

metoda, aby nie wsiąść za kierownicą dnia następnego w stanie nietrzeźwości. Po 

prostu dzień wcześniej nie można pić. Wtedy mamy 100 % pewności, że wsiadając za 

kierownicę jesteśmy trzeźwi. To tyle jeśli chodzi o rozliczenie się z wczorajszych uwag 

i rzeczy, które były na Komisji. Jeżeli są uwagi do zaprezentowanych materiałów, bądź 
pytania w ogóle do działalności Policji to bardzo proszę. 

p. Jerzy Kowalik – radny 

Mam takie pytanie dotyczące kontroli, których dokonujecie jeżeli chodzi o trzeźwość 
kierowców. Media generalnie mówią, że tych kontroli jest więcej, dlatego też ilość tych 

kierowców, którzy zostali złapani co roku się zwiększa. To wynika między innymi 

z tego, że częściej dokonujecie tych kontroli. Mnie niepokoi jedna rzecz. Z mediów 

dowiedziałem się, że jeżeli chodzi o narkotesty, czyli te wszystkie urządzenia, które są 
związane z kierowcami, którzy nadużywają narkotyków, zmniejszyła się liczba osób, 
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które są kontrolowane. Te testy są podobno drogie. Ile Państwo takich testów 

przeprowadziliście jeżeli chodzi o kierowców na terenie Powiatu Tucholskiego ? Jak 

uważacie, czy należy takie kontrole zwiększyć ? Wiadomo, że coraz więcej osób 

niestety pod wpływem różnych środków podróżuje i uchwycenie tak na szybko jest 

trudne. Jedynie przez te narkotesty można takiej kontroli dokonać.  

p. Krzysztof Bodziński – Komendant Powiatowy Policji 

Pozwolę sobie jeszcze wrócić do pierwszego pytania Pana radnego, które padło 

w interpelacjach. Chodzi o te serie wypadków i przeprowadzanie pokazów, pogadanek, 

czy też innych form. Kwestia jest uatrakcyjnienia tego na tyle, aby do tej młodzieży to 

dotarło. Jak najbardziej jesteśmy otwarci. Zresztą w dniu wczorajszym spotkałem się 
z przedstawicielami kilku mediów. Pracujemy w tej chwili nad jakimiś materiałami, 

które mogłyby trafić do szkół. Postaramy się jak najszybciej ruszyć właśnie z takim 

materiałem, pokazem, prelekcją do szkół. Na pewno to będzie realizowane. Jeśli chodzi 

o pytanie, które Pan radny zadał przed chwilą, to chciałbym Państwu powiedzieć, że o 

ile technicznie jesteśmy w stanie dosyć skuteczne narzędzie zastosować w przypadku 

osób, które spożywały alkohol, o tyle stajemy wobec bariery technologicznej, bo nie 

mamy na dzień dzisiejszy szybkiego testera umożliwiającego przebadanie na drodze 

osoby, w ciągu 5 – 7 minut, na zawartość środków innych niż alkohol. Być może gdy 

on się pojawi będzie kwestia wyposażenia jednostek Policji w takie urządzenie. Firma 

Drager, znów prosiłbym bez kryptoreklamy, ale akurat ta firma zaproponowała 

urządzenie, ale koszt i skuteczność tego nie znajduje umocowania prawnego. 

Przeprowadzone badanie kosztuje około 100 zł i nie jest ono miarodajne dla sądu do 

wydania ostatecznego wyroku. Wobec czego to badanie trzeba powtarzać badaniem 

biegłego, co kosztuje kilkaset złotych. W przypadku jednostek, które zaopatrzyły się 
w Dragery spowodowało kolosalny wzrost kosztów postępowań przygotowawczych 

w zakresie kierowania po spożyciu alkoholu, czy innego środka. W związku z tym 

czekamy na coś skutecznego. Pan radny zapytał, czy nie uważamy, że powinno być to 

szerzej badane. Oczywiście. Ja mówiąc o jednostkach miałem na myśli Nakło, gdzie 

samorząd szczebla powiatowego zakupił taki Drager. Zakupił również te próbniki, które 

ulegają zniszczeniu po przeprowadzeniu każdorazowo badania. Na około 100 badań 
osób wytypowanych na podstawie oglądu przez policjanta w 30 przypadkach 

potwierdziło się tym testerem, że rzeczywiście trafienie było. Problem istnieje, ale tak 

jak powiedziałem, że nie mamy skutecznego narzędzia do wyłapywania osób, które 

kierują po narkotykach. Padło tu też stwierdzenie, że więcej badamy, więcej 

ujawnionych. Otóż proszę Państwa jest dokładnie odwrotnie. Znacznie więcej badamy, 

bo są to wzrosty idące w 200 – 300 %, natomiast łapiemy coraz mniej. Rzeczywiście te 

kampanie medialne, to zagrożenie, że można stać się obiektem zainteresowania 

w poniedziałkowy ranek policji i badania przesiewowe powodują, że mamy coraz mniej 

osób, które kierują po pijaku.  

p. Michał Mróz – Przewodniczący Rady 

Bardzo się cieszymy, że ruszyła budowa Komendy i cieszymy się, że jest już 
przewidziany termin oddania, ale ja po uczestnictwie w zebraniu sołeckim w Gminie 

Gostycyn, gdzie jednym z wniosków do podziału funduszu była kwestia doposażenia 

Posterunku Policji w Gostycynie nasunęło mi się takie pytanie, czy wraz z oddaniem do 

użytku nowego budynku nie pociągnie to za sobą zmian w strukturze organizacyjnej 
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jednostek Policji w terenie tzn. w Gminie Gostycyn i tych wszystkich posterunków, 

które są w innych gminach. Drugie pytanie: po wczorajszym wypadku z udziałem 

dziecka w drodze do szkoły nasunęła mi się też taka myśl, czy podległe Panu jednostki 

mogłyby w jakiś sposób przyczynić się do wzrostu bezpieczeństwa dzieci choćby w tej 

porze drogi do szkoły. Jest to godzina 7.30 - 8.00 na przebiegu głównych dróg 

wojewódzkich i powiatowych. Są to w tej chwili różne warunki atmosferyczne, 

w których dzieci i uczestnicy dróg podróżują, raz słońce, które oślepia, raz deszcz, 

a więc słaba widoczność. Niemniej to jest w jakimś sensie problem. 

p. Krzysztof Bodziński – Komendant Powiatowy Policji 

Zacznę od drugiego pytania. Oczywiście tak, bo od tego jest Policja, żeby to 

bezpieczeństwo zapewnić. Jeżeli tutaj mamy sygnał o tym, że pojawiło się jakieś 
zagrożenie w stosunku do dzieci to oczywiście zmienimy na tyle służbę, aby 

w godzinach dojazdu do szkoły te patrole tam się znajdowały. Myślę, że można byłoby 

tutaj iść dużo szerzej. Być może jakieś szkolenie dla personelu uczestniczącego 

w przewozie tych dzieci byłoby pożądane, czyli osób, które są obecne w autokarze. 

Często też tymi autokarami jeżdżą nauczyciele. Jest kwestia przygotowania tych 

opiekunów. Takie szkolenia by się przydały. Ja to sobie odnotowałem i od poniedziałku 

postaramy się z tym tematem ruszyć. Jeżeli chodzi o zmianę struktury organizacyjnej 

Komendy to nie ma w tej chwili żadnych zamiarów, aby po oddaniu budynku głównego 

Komendy Powiatowej nastąpiła likwidacja któregokolwiek z posterunków. One 

pozostały, dlatego że z założeń, które zostały nam przekazane z Komendy Głównej 

wynikało, że one powinny być utrzymane. Oczywiście pozostaje stan techniczny i tutaj 

może być problem, bo my ten posterunek w Gostycynie powinniśmy poddać remontowi 

przynajmniej takiemu jak w Cekcynie. To na pewno jest problem. Rozmawialiśmy 

z Wójtem na ten temat i myślę, że będziemy temat drążyć, aby ten remont tam 

przeprowadzić i doprowadzić do stanu lepszego. Nie ma w tej chwili żadnych 

przymiarek. Przy tym chciałbym, abyście Państwo zdawali sobie sprawę, że sytuacja 

może być taka, że na szczeblu parlamentarnym ktoś podejmie decyzję o likwidacji i 

pozostawieniu tylko siedzib komend miejskich czy powiatowych. Na chwilę obecną 
takie zagrożenia nie ma. Komendant Powiatowy w mojej osobie takich zamiarów 

w ogóle nie ma.  

p. Andrzej Myszkowski – radny, Przewodniczący Komisji Polityki Społecznej i Zdrowia 

Jak Pan Przewodniczący mówił o bezpieczeństwie dzieci nasunęło mi się, że weszła 

nowelizacja prawa o ruchu drogowym. Chodzi o chodzenie w kamizelkach i odblaskach 

w terenie niezabudowanym. Wiem z Tygodnika Tucholskiego, że była przeprowadzana 

akcja rozdawania kamizelek w Tucholi. Tutaj taka wielka prośba do Pana Komendanta, 

czy również w gminach wiejskich można byłoby takie spotkania zrobić. Muszę 
powiedzieć, że przynajmniej w Gminie Lubiewo jest mała świadomość.  

p. Jerzy Piechowiak – radny, Przewodniczący Komisji Rolnictwa, LiOŚ 

Przepraszam Pana Komendanta, że tak wracam natrętnie do tego problemu 

powszechnej dostępności do badania na trzeźwość. Rozmawialiśmy już na Komisji 

o tym, ale chciałem ten wątek jeszcze pociągnąć. Zrodził mi się taki pomysł, aby tą 
dostępność być może załatwić w sposób następujący. Chodzi o to, aby w posterunkach 

gminnych były alko testy, te które działają tylko na zasadzie zerojedynkowej. Wiem, że 
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policjanci tym się posługują. Chodzi o to, aby one były dostępne w takiej formie, że 

będzie on na lince stalowej. Pan już mówił, że żeście Państwo próbowali, ale są ludzie 

którzy zawsze mają pokusy do dewastacji, do wandalizmu i to się nie powiodło. Myślę, 
że to można byłoby jeszcze doposażyć monitoringiem, aby tam założyć kamerę. Wiem, 

że Gminy już monitoring zakładają. Gdyby w tym miejscu gdzie będzie ten alko test na 

lince była jeszcze kamera, która będzie monitorowała. Dlatego się tego tematu 

chwyciłem, bo uważam, że przy obecnym postępie cywilizacyjnym taka dostępność 
powinna być. Ta granica trzeźwości bądź nietrzeźwości po wypiciu alkoholu jest 

granicą bardzo cienką i trudną do zdefiniowania. Przy obecnym postępie jest to 

możliwe. Dlatego zgłaszam taki pomysł. Bardzo bym prosił, aby Pan Komendant się do 

tego odniósł, jak Pan to widzi.  

p. Krzysztof Bodziński – Komendant Powiatowy Policji 

Zacznę od tego drugiego stwierdzenia. Jestem jak najbardziej na tak. Nie ma żadnego 

problemu. Jeżeli otrzymamy urządzenia, podejmiecie Państwo taką uchwałę, żeby na 

każdy posterunek zakupić urządzenie, możemy rozmawiać, czy to ma być alkoblow, 

czy jakieś inne to jest kwestia dogadania. To jest wydatek około 1500 zł. My 

natychmiast jak otrzymamy od Państwa możemy posterunki w to wyposażyć i starać się 
to zabezpieczyć, przynajmniej w takiej formie w jakiej będzie to możliwe. Ja już 
widziałem różne rzeczy i z infomatami należącymi do Starostwa i z bankomatami. Co 

tam potrafią ludzie wymyślać, to wyobraźnię ludzką przechodzi. Wówczas musimy 

sobie zdawać sprawę, że to mogą być straty, że tracimy zupełnie urządzenie. Jestem jak 

najbardziej nastawiony przychylnie do tej propozycji i na pewno zrobimy wszystko, 

aby te urządzenia rzeczywiście były dostępne bez względu na to czy policjanci są 
w tym czasie w obiekcie, czy też ich nie ma. To samo dotyczy Panie radny Myszkowski 

sprawy kamizelek. Jak najbardziej, tylko musicie sobie Państwo zdawać sprawę, że 

jednostki Policji szczebla powiatowego nie posiadają środków na zakup tego. My 

bardzo chętnie włączamy się z wiedzą fachową, przy czym możemy zrobić dodatkowo 

pogadankę i podczas wyłapywania tych, którzy się poruszają i tym rozdawać te 

kamizelki, tylko musimy je mieć. Jeżeli zapadną decyzje o zakupie i przekazaniu ich 

Policji to ja ze swojej strony jestem w stanie Państwu zagwarantować, że one zostaną 
jak najszybciej rozdysponowane, czy to w formie akcji, czy trafimy do szkół i rozdamy 

dzieciom po pogadance to jest już sprawa techniczna i z naszej strony wszelka pomoc 

będzie. 

p. Wojciech Kociński – członek Zarządu 

Chciałbym jeszcze nawiązać do alkomatów. Nie we wszystkich gminach, czy w dużych 

wsiach mamy posterunki Policji. Bysław, Lubiewo czy Kęsowo nie mają. Ja proponuję 
może Urzędy Gmin. Miejsca przed nimi zazwyczaj są monitorowane i groźba 

dewastacji będzie mniejsza niż przy sklepie monopolowym jak ktoś proponował. Jeżeli 

chodzi o kamizelki to powinny się w to włączyć Gminy bezpośrednio, bo to zazwyczaj 

program dotyczy dzieci, które są w szkołach podstawowych czy przedszkolach, czy 

w gimnazjach. Gminy posiadają takie środki choćby z funduszu alkoholowego. 

Zakupienie nawet 1000 kamizelek i przeznaczenie tych środków z funduszu 

alkoholowego to nie jest chyba problem. Kamizelka 3 złote kosztuje. 

p. Piotr Mówiński – radny 
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Tak miło jest, trochę żółci doleję w takim razie. Nie uważam, że w miejscach 

publicznych dostępność do alkomatów, czy tych alko testów rozwiązałaby problem 

tych, którzy jeżdżą po spożyciu. Przeważnie jeżdżą ci, którzy uważają, że wiedzą lepiej, 

mają pełną świadomość ile wypili. Może dla kilku procent warto. Może kilka procent 

skorzystałoby z takich ogólnodostępnych alkomatów i wówczas jechałaby na trzeźwo, 

albo nie wsiadałaby za stery pojazdów. Nie upatrywałbym jakichś wielkich szans na to, 

że jeżeli powiesimy to przy sklepie spożywczym, miejscu ogólnie dostępnym 

monitorowanym, czy na Urzędzie Gminy, czy przy Posterunku, że nagle wzrośnie ilość 
tych, którzy się będą badać, bo mają taką świadomość. Jeżeli ktoś ma taką świadomość, 
że chciałby się zbadać, bo nie jest pewny czy może wsiąść za kółko to w tej chwili już 
zakupił prywatnie jakieś urządzenie, które przynajmniej zerojedynkowo mu wskazuje 

czy to jest bezpieczne, czy nie. Myślę, że cały czas przed nami jeszcze kilka czy 

kilkanaście lat pracy nad tym, aby ci którzy jadą z takimi osobami, ci którzy mają 
świadomość zaczęli dzwonić, czy chować kluczyki tym, którzy chcą skorzystać 
z pojazdu, żeby przestały wsiadać do pojazdu, próbowały utrudnić osobom wyjechanie 

po spożyciu alkoholu. Jednak jest to praca nad świadomością, bardzo wielu tych, który 

jechali po spożyciu alkoholu i jechali w pełni świadomie, że mają więcej niż dwa nawet 

promile. Wsiadają, bo ich nikt nie złapie, są nieśmiertelni i też prawdopodobnie nie 

zagrażają nikomu innemu. To takie trochę czarnowidztwo, albo może realizm. 

Działania takie może dla tych kilku procent warto podjąć. Na pewno warto szerzyć 
świadomość tego, że pieszy nie jest widoczny na drodze. Była akcja telewizyjna. 

Gdybyśmy ją wsparli akcją w terenie, docierali do mieszkańców Powiatu Tucholskiego 

to może jakieś efekty to przyniesie. Kilkakrotnie były powtarzane akcje z udziałem 

policji z wydziału prewencji. Panie w mundurach wchodziły do dzieci. Pierwsze klasy 

szkoły podstawowej były wyposażane w różne rodzaje odblasków. Kamizelki wtedy 

trochę mniej były popularne. Było dużo takich opasek magnetycznych, które dość łatwo 

założyć i zdjąć. Pewnie to wszystko jakoś tam zginęło, bo jest mało widoczne na 

drodze. Wiem, że kiedyś w podobne akcje angażował się Wojewódzki Ośrodek Ruchu 

Drogowego i on przekazywał nieodpłatnie te odblaski. Być może tym razem też 
wsparłby i to przekazał.  

p. Krzysztof Bodziński – Komendant Powiatowy Policji 

Rzeczywiście Pan radny Mówiński ma tutaj rację, że nieśmiertelni nie potrzebują 
badania. Oni są po prostu nieśmiertelni, mogą mieć 14 volt i dalej będą jechać. A takie 

przypadki w Polsce były. Jak szukałem materiały dzisiaj dla Państwa to największy 

wydmuchany wynik to było 14,7 promila. O dziwo, zmarł tylko dlatego, że miał 

obrażenia z wypadku, a nie dlatego że się zatruł alkoholem. Są różne historie. Tak jak 

Pan radny też powiedział, dążymy do pewnego ideału. Do tego, aby dać ludziom 

szansę. To, że rzeczywiście takie danie szansy jest skuteczne, to zapraszam w sobotni 

ranek na dyżurkę, jak tam się kolejka delikwentów ustawia i wszyscy chcą koniecznie 

się przebadać. Autentycznie liczyłem w którąś sobotę, to było 17 osób. Przychodzą 
sprawdzić swój stan trzeźwości przed ruszeniem w ewentualną trasę. Jest szansa na to, 

że iluś ludzi będzie z tego korzystało. Jak będzie to bardziej dostępne to tym lepiej. 

Jeżeli teraz chodzi o to miejsce, drodzy Państwo, a uczelnie, a szkoły 

ponadpodstawowe, ponadgimnazjalne, to są miejsca gdzie są młodzi ludzie. To nie 

tylko problem młodych ludzi, ale tam jest to skupisko, do którego możemy sięgać.  
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p. Wojciech Kociński – członek Zarządu 

Przychylę się do tego, co powiedział Pan Komendant, a troszeczkę nie zgodzę się 
z Panem Mówińskim. Uważam, że chociaż gdyby jedna osoba przyszła, przebadała się i 
dzięki temu nie wsiadła do samochodu to warto. Myślę, że gdyby dostępność była 

większa to tak jak Pan Komendant powiedział w Tucholi jest alkomat, 17 osób 

w sobotę, zakładając że w każdej gminie będzie razy 7 to mamy 100 osób, które 

mogłyby nie wsiąść do samochodu, bądź byłyby świadome tego. Tutaj dla każdej jednej 

osoby, która nie wsiądzie po alkoholu warto taki zakup w postaci 3.000 zł wykonać.  

p. Andrzej Pruszak – radny 

Chciałbym zapytać, czy też zdarzyły się takie osoby, które przyjechały się przebadać. 

p. Krzysztof Bodziński – Komendant Powiatowy Policji 

Oczywiście tak. Ponieważ to moje ostatnie spotkanie z Państwem przed weryfikacją, 
jaka Państwa czeka w najbliższym okresie czasu, chciałbym Państwu wszystkim tu 

obecnym na sali podziękować za tą czteroletnią współpracę. Myślę, że w dużej mierze 

dzięki tej bardzo dobrej, dobrej współpracy te wyniki są takie jakie są. Otrzymaliśmy 

od Państwa mnóstwo wsparcia, a w ogóle nieocenione są te uwagi, które Państwo tutaj 

zgłaszaliście do mnie. Wielokrotnie też na telefon dostawałem od Państwa informacje o 

tym co możemy zrobić. Za to jestem Państwu ogromnie wdzięczny, zobowiązany. 

Życzę Państwu oczywiście powodzenia i jeszcze raz dla wszystkich serdeczne słowa 

podziękowania.  

p. Michał Mróz – Przewodniczący Rady 

Dziękuję Panie Komendancie za życzenia w kwestii powodzenia. Ja chciałbym uczynić 
w imieniu Rady Powiatu i Zarządu przede wszystkim podziękowania dla Pana 

Komendanta i dla przedstawicieli tutaj dzisiaj obecnych służb mundurowych, za waszą 
służbę na rzecz naszej społeczności i oddanie się w tej pracy. Serdecznie Państwu 

dziękujemy. 

 

Ad. 10. 
Do sprawozdania z realizacji budżetu powiatu za I półrocze 2014 r. głos zabrali: 

 

Przewodniczący powitał przybyłych na sesję uczniów Technikum Ekonomicznego 

Zespołu Szkół Licealnych i Agrotechnicznych, klasę IVb pod przewodnictwem Pani 

Bożeny Mateja. Poinformował, że materiał został dostarczony w osobnym 

sprawozdaniu, a sprawa była omówiona na poszczególnych Komisjach. 

 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Witam dzisiaj serdecznie na naszej sesji naszą kochaną młodzież wraz z Panią. Materiał 

był dogłębnie analizowany przez poszczególne Komisje, odczytamy ich opinie. 

Chciałabym tylko zwrócić uwagę na pewne elementy wyniku finansowego przychodów 

i rozchodów budżetu powiatu. Chciałam powiedzieć, że właściwie należy tutaj 

uwzględniać dochody bieżące w stosunku do wydatków bieżących patrzeć na ten 

wskaźnik, on jest: dochody bieżące stanowią wykonanie 55,71%, wydatki bieżące 

50,72%. Pewne elementy chociażby wolnych środków w pozycji d są też wynikiem 
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wcześniej wpływających zaliczek dla naszego samorządu od instytucji zarządzających, 

z którymi współpracujemy i realizujemy projekty. Także myślę, że wykonanie budżetu 

jest pozytywne, a dochody i wydatki w miarę równoważą się. Myślę że sprawozdanie 

za półrocze możemy przyjąć, zresztą pozytywnie odniosły się do sprawozdania 

instytucje nadzorcze. 

 

Przewodniczący poprosił panią Starostę o odczytanie opinii RIO w Bydgoszczy w 

sprawie realizacji budżetu. 

 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Może jak jest młodzież to powiem, że są takie dwa organy, które są bardzo istotne 

w opiniowaniu sprawozdań czy opiniowaniu budżetu, wykonania budżetu 

i sprawozdań. Jest to Regionalna Izba Obrachunkowa, której siedziba mieści się 
w Bydgoszczy. Jest to organ nadzoru i kontroli nad samorządami gminnymi, zresztą nie 

tylko nad samorządami gminnymi bo również od pewnego czasu po zmianie przepisów 

ustawy nad funkcjonowaniem fundacji, organizacji pozarządowych. Również te 

jednostki są kontrolowane przez RIO. Drugi taki organ jest to Komisja Rewizyjna, 

która również ma kompetencje kontroli Zarządu i Rady Powiatu Tucholskiego. Oprócz 

tego bardzo istotną opinią dla budżetu, opiniowania budżetu, wydatkowania, analizy 

dochodów i wydatków ma Komisja Finansów i Gospodarki. To tak troszeczkę dla 

młodzieży, żeby im uzmysłowić. RIO działa poprzez Kolegium Orzekające Regionalnej 

Izby Obrachunkowej. W skład Kolegium wchodzą kolegianci. Kolegium opiniuje 

projekty sprawozdań czy budżetów w składzie osobowym przynajmniej trzy 

osobowym, przewodniczy takiemu Kolegium przewodniczący. Każdy samorząd ma 

swojego opiekuna jeżeli chodzi o nadzór nad finansami powiatu, dla nas jest to członek 

kolegium RIO, pani Lidia Dudek. Odczytam teraz tą opinię. Opiniując budżety, 

opiniując sprawozdania RIO podejmuje stosowne uchwały, tak jak Rada, która jest 

organem uchwałodawczym, W samorządzie funkcjonuje jeszcze Zarząd, który jest 

organem wykonawczym i ma również kompetencje opisane przepisami prawa i również 
ma możliwość uchwalania uchwał.  

Pani Starosta odczytała opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej, która znajduje się w 

załączeniu do oryginału protokołu. 

Radni nie mieli pytań, dlatego Przewodniczący poinformował, iż wobec powyższego 

można przyjąć, że Rada Powiatu Tucholskiego przyjęła informację.  

Przewodniczący zapytał, czy może uczniowie klasy IVb mają jakieś pytania w tej 

sprawie. 

p. Bożena Mateja – opiekun grupy 

Akurat zajmujemy się tematem finanse publiczne i mieliśmy okazje przeanalizować 
materiał sprawozdawczy, ponieważ jest opublikowany w Biuletynie Informacji 

Publicznej. Młodzież była zaskoczona ilością zadań, bo w opinii publicznej przeciętny 

obywatel nie wie, czym tak naprawdę zajmuje się powiat. Zatem byliśmy zaskoczeni 

ilością zadań, spięcie tego budżetu, bo to deficyt. Też było takie pytanie jak można 

ograniczyć budżet. Tutaj w sposób praktyczny chcieliśmy sfinalizować te nasze zajęcia, 

które mamy w szkole. Dziękuję bardzo za możliwość uczestniczenia. 
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p. Michał Mróz – Przewodniczący Rady 

Myślę że jeżeli w jakikolwiek sposób do teorii mogliśmy się dołożyć praktycznie to 

tym bardziej myślę, że jest nam miło. Ja jeszcze tak gwoli ustalenia pewnych faktów 

mam do Pani pytanie czy Pani zakładała obecność w tym punkcie bo mamy tutaj 

jeszcze sprawozdanie z realizacji uchwał i sprawozdanie Komisji Rewizyjnej.  

Rozumiem, że Pani zakłada obecność jeszcze w tych punktach. Zatem realizujemy 

razem te punkty.  

 

Ad.11. 
Do sprawozdanie z realizacji uchwał Rady Powiatu przyjętych w pierwszym półroczu 

2014 głos zabrali:  

p. Anna Ziegler – radna 

Mam pytanie odnośnie punktu 10. Chodzi o ścieżkę Gostycyn – Piła. Oferty wpłynęły 

od dwóch wykonawców. Czy od daty sporządzania tego jest jakaś wiadomość, bo to już 
wiadomo, że to jest inwestycja dwuetapowa. Chciałabym zapytać na jakim etapie to 

jest. I drugie moje pytanie dotyczy rozwoju infrastruktury edukacyjnej. Wiemy, że 

przesłano do Urzędu Marszałkowskiego dokumenty niezbędne do podpisania umowy 

o dofinansowanie projektu, który ma być realizowany przez Zespół Szkół Licealnych i 

Agrotechnicznych łącznie z TCEZ-em. Tutaj było, że planowany termin podpisania 

umowy jest to druga połowa sierpnia 2014. To jest punkt 17, czyli moje pytanie 

dotyczy punktu 10 i 17. 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Może tak, odnośnie tego projektu oświatowego, na który pozyskaliśmy środki, to 

obecnie trwają cały czas przetargi na poszczególne elementy i składniki tego projektu. 

Jesteśmy w trakcie przetargów, podpisywania umów, przejdziemy za chwilę do 

realizacji. Niektóre elementy musieliśmy powtórzyć, na przykład zakup samochodu. 

Ale jesteśmy już po przetargach i wszystko jest na dobrej drodze. Tak, jeżeli chodzi o 

drugie pytanie pani radnej co do ścieżki w Gostycynie Piła-Młyn, to faktycznie 

mieliśmy postępowanie przetargowe, tam się okazało, że kwota zabezpieczona przez 

samorząd gminny jest niewystarczająca. W związku z tym zapytaliśmy samorząd 

gminy o możliwość dofinansowania tego zadania. Tutaj okazało się, że Gmina 

postanowiła wykonać to zadanie dwuetapowo i przeznaczyła w pierwszym etapie tyle 

środków, ile posiadała w budżecie. Od Gminy Gostycyn wyszła taka propozycja, 

żebyśmy wystąpili do instytucji, tzn. musieliśmy wystąpić do instytucji zarządzającej 

o możliwość takiego rozwiązania realizacji tej inwestycji w dwóch etapach. 

Uzyskaliśmy taką zgodę i dzisiaj właśnie nasi pracownicy zawieźli zaktualizowane 

kosztorysy. Ta inwestycja ma się zakończyć w 2015 roku. O całości realizacji 

inwestycji w każdym stadium wszystko uzgadniamy z samorządem Gminy. Niczego 

właściwie nie robimy bez akceptacji samorządu Gminy Gostycyn, ponieważ każda 

z Gmin do tej realizacji sama przygotowuje wnioski w naszym imieniu, żeby potem nie 

było takiej niejasności, że my czegoś nie wiemy a wiemy. Jest umowa partnerska w tej 

kwestii także wniosek co do przygotowania każdej inwestycji w gminie Gostycyn, 

Śliwice i Lubiewo przygotowywały poszczególne samorządy gminne. 

p. Anna Ziegler – radna 
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To znaczy, że Gmina prosiła o podzielenie na dwa etapy ze względu na 

niezabezpieczenie środków i łączne obydwa etapy mają zostać zakończone w roku 

2015, czy tylko pierwszy etap? 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Obydwa, bo my otrzymaliśmy formę zaliczki na realizację tego zadania. Jest to 

program realizowany w ramach programu Ryby. 

p. Michał Mróz – Przewodniczący Rady 

Ja myślę, że te informacje, o które pytała Pani radna, kolejność, etapowość została 

ustalona.  

 

Radni nie mieli więcej pytań, dlatego Przewodniczący stwierdził, iż Rada Powiatu 

Tucholskiego przyjęła sprawozdanie z realizacji uchwał Rady Powiatu przyjętych 

w pierwszym półroczy 2014 roku. 

 

Ad.12. 
Do sprawozdania Komisji Rewizyjnej z przeprowadzonych kontroli za pierwsze 

półrocze 2014 roku nie wniesiono uwag.  

 

Ad. 13. 
Do projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Powiatu Tucholskiego na 2014 rok głos 

zabrali: 

 

Przewodniczący poprosił Przewodniczących wszystkich K omisji o odczytanie opinii. 

 

W związku z awarią nagłośnienia, Przewodniczący ogłosił przerwę w celu usunięcia 

usterki. Po przerwie 

 

p. Anna Ziegler – radna, Przewodnicząca Komisji Edukacji KiKF 

Komisja Edukacji, Kultury i Kultury Fizycznej na posiedzeniu w dniu 23 września 

2014 roku zaopiniowała pozytywnie przedstawione zmiany. 

p. Jerzy Piechowiak – radny, Przewodniczący Komisji Rolnictwa LiOŚ 

Komisja Rolnictwa Leśnictwa i Ochrony Środowiska również pozytywnie zaopiniowała 

projekt uchwały.  

p. Andrzej Myszkowski – radny, Przewodniczący Komisji Polityki Społecznej i Zdrowia 

Komisja Polityki Społecznej i Zdrowia również pozytywnie zaopiniowała 

przedstawiony projekt uchwały. 

p. Marek Boliński - radny 

Komisja Finansów i Gospodarki na posiedzeniu w dniu wczorajszym także pozytywnie, 

jednogłośnie zaopiniowała zmiany w budżecie. 

p. Jerzy Kowalik – radny 
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Na stronie 73 po stronie wydatków dział 700 gospodarka mieszkaniowa mamy wpisane 

118.692,82 zł. Dotyczy to zabezpieczenia środków finansowych na wypłaty 

odszkodowań za grunty przejęte od osób fizycznych. Mam pytanie, czy to jest związane 

ze ścieżką rowerową Tuchola – Stobno? Ten temat przedstawiał Pan Członek Zarządu 

na zebraniach wiejskich m.in. w Białowieży. Mam pytanie czy można oszacować na 

tym etapie, jaka kwota w całości będzie konieczna na zabezpieczenie tych 

odszkodowań za grunty zajęte. Chciałbym mniej więcej, bo mamy tutaj wpisaną sumę 
118.000 zł, a ile w całości to będzie. Czy już możemy na tym etapie określić tą 
wysokość środków.  

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Ja mówiłam w informacjach Zarządu, ale powtórzę jeszcze raz, że mamy już 
sporządzone wyceny. To jest kwota 216.147 zł, a wprowadziliśmy na dzisiaj środki 

w budżecie do zmian, bo są to po prostu środki dla osób fizycznych. Z osobami 

prawnymi toczymy jeszcze rozmowy co do albo innej formy albo nieodpłatnego 

przekazania. 

p. Małgorzata Oller – radna, Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej 

Chciałam tylko zwrócić uwagę bo to było mówione na Komisjach, na Komisji 

Rewizyjnej, bo to się wiąże z informacją o wykonaniu budżetu za pierwsze półrocze. 

Jest tutaj zadysponowane zwiększenie środków finansowych w paragrafach płacowych 

w dziale 801 i 854. I wiąże się to z tym i tak jak Komisja podniosła w uwagach do 

wykonania budżetu, że na koniec  czerwca są przekroczone wskaźniki wykonania tych 

paragrafów płacowych w dziale oświata. Według informacji Pani Skarbnik, która 

wyjaśniała tą sprawę i zgodnie z tym projektem uchwały, brakuje środków na 

wynagrodzenia do końca roku w tych działach i to jest kwota około 700.000 zł. Część 
tej kwoty schodzi już teraz, te paragrafy ulegają zwiększeniu i według tego co Pani 

Skarbnik powiedziała pozostała kwota będzie uzupełniona na sesji październikowej. 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

To co Pani radna powiedziała to jest element, który jest określony wskaźnikami. 

Natomiast środki są i zostaną zabezpieczone i tutaj nie ma żadnych problemów, 

zagrożeń ze strony budżetu. Płynność finansowa jest zachowana i nie ma żadnych 

zagrożeń. Zresztą Pani radna pamięta, zarówno ja w poprzedniej kadencji, że takie 

przypadki w budżecie były, nawet różnice zdarzały się większe. Na sesjach zawsze 

dokonywaliśmy zmian i przeniesień. Po prostu czasami warto środki potrzymać na 

lokatach żeby troszeczkę zapracowały na siebie. Są środki na lokacie i nie ma żadnych 

problemów. 

 

Radni nie mieli dalszych uwag, dlatego Przewodniczący poddał pod głosowanie projekt 
uchwały w sprawie zmian budżetu Powiatu Tucholskiego na rok 2014, który został przyjęty 
15 głosami za, przy braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się. 
 
Uchwała Nr XXXVIII/345/2014 w załączeniu do oryginału protokołu. 
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Ad. 14. 

Do projektu uchwały zmieniającej uchwałę Rady Powiatu Tucholskiego w sprawie 

określenia zadań i wysokości środków finansowych z państwowego funduszu 

rehabilitacji osób niepełnosprawnych na rehabilitację zawodową i społeczną oraz 

zatrudnienie osób niepełnosprawnych na 2014 rok głos zabrali: 

p. Andrzej Myszkowski – radny, Przewodniczący Komisji Polityki Społecznej i Zdrowia  

Komisja Polityki Społecznej i Zdrowia pozytywnie zaopiniowała przedstawiony projekt 

uchwały dotyczący PFRON. 

p. Marek Boliński – radny, Przewodniczący Komisji Finansów i Gospodarki 

Komisja Finansów i Gospodarki także pozytywnie zaopiniowała omawiany projekt 

uchwały. 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Chciałam powiedzieć, że w tej uchwale wkradł się błąd, tzn. nie matematyczny tylko 

pisarski w komputerze. W pozycji rehabilitacja społeczna, na stronie 102. Tam gdzie 

jest wytłuszczonym drukiem w trzeciej kolumnie powinno być nie 1000 zł a 4869 zł. 

 

Przewodniczący poddał pod głosowanie poprawkę, która została przyjęta jednogłośnie. 

 
Radni nie mieli uwag, dlatego Przewodniczący poddał pod głosowanie projekt uchwały 
zmieniającej uchwałę 33/310/2013 w sprawie określenia zadań i wysokości środków 
finansowych z państwowego funduszu rehabilitacji osób niepełnosprawnych na 
rehabilitację zawodową i społeczną oraz zatrudnianie osób niepełnosprawnych na rok 
2014 , który został przyjęty 15 głosami za, przy braku głosów przeciwnych i braku głosów 
wstrzymujących się. 
 
Uchwała Nr XXXVIII/346/2014 w załączeniu do oryginału protokołu. 
 

Ad.15. 

Do projektu uchwały w sprawie przyjęcia Strategii Rozwoju Edukacji Powiatu 

Tucholskiego na lata 2014-2020 głos zabrali: 

p. Anna Ziegler – radna, Przewodnicząca Komisji Edukacji KiKF  

Komisja Edukacji na posiedzeniu w dniu 23.09.2014r. przeanalizowała materiał 

przygotowany przez zespół, dotyczący Strategii Rozwoju Edukacji Powiatu 

Tucholskiego na lata 2014-2020. Komisja docenia wkład pracy osób zaangażowanych 

w tworzenie tej strategii i składa im za tę pracę podziękowanie, bo naprawdę nie macie 

Państwo pojęcia, ile spotkań musiało się odbyć żeby został dokument ten 

przedstawiony nam w tym zakresie. Komisja wyraża opinię pozytywną dotyczącą tej 

Strategii i wnioskuje o przyjęcie jej do realizacji. Oczywiście jest to tylko strategia, na 

pewno będą zmiany. Chciałabym zwrócić uwagę bo Komisja bardzo długo się tym 

zajmowała. Tutaj obecny jest na sali Pan Jerzy Kowalik, który był jedną z osób, które 

wiodły prym w opracowywaniu tej strategii. Chciałabym powiedzieć, że dogłębna 

analiza przeprowadzona do opracowania tej strategii np. zmieniła poglądy w niektórym 

zakresie. Do tej pory mówiliśmy co zrobić żeby nasi uczniowie przychodzili do 
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naszych szkól ponadgimnazjalnych. Jeżeli ktoś się dobrze w strategię wczytał okazuje 

się, że analizując lata 2010-2014 wzrost absolwentów naszych gimnazjów, którzy 

uczęszczają do naszych szkól ponadgimnazjalnych jest znaczny od osiemdziesięciu do 

dziewięćdziesięciu kilku procent. Czyli mimo tego, że szczególnie z Gminy Kęsowo i 

z Gminy Śliwice uczniowie korzystają jednak ze szkół w Chojnicach i w Czersku to 

jednak większość uczniów naszych gimnazjów zdecydowanie wybiera szkoły 

ponadgimnazjalne w Tucholi. Strategia jest dokumentem, który powinien być żywy, 

który powinien się zmieniać. Na końcu jest przedstawiona bardzo skrupulatna analiza 

SWOT, która wykazuje szanse i zagrożenia i w tych zagrożeniach jest sporo rzeczy, na 

które my w dniu dzisiejszym nie mamy wpływu. Oczywiście jednym z zagrożeń jest 

sytuacja budżetowa Powiatu, bo można wpisać do tej Strategii i jest to wpisane ze 

względu na dobro naszych uczniów ze względu na rozwój szkół wiele haseł, które 

niestety zostaną wdrożone tylko i wyłącznie wtedy kiedy będą zapewnione finanse na 

ich realizację. Generalnie rzecz biorąc, jeszcze raz w swoim własnym imieniu 

chciałabym podziękować szczególnie Pani Reginie Wrębel, która była przewodniczącą 
zespołu i całemu zespołowi za przyczynienie się do powstania tego dokumentu. 

p. Teresa Cherek Kanabaj – radna 

Chciałam się zapytać, bo każda strategia musi mieć swoje cele, cele główne, cele 

szczegółowe. Ja ich tu nie znalazłam, wskaźniki powinny odpowiadać metodzie 

SMART, powinny być mierzalne. Ja nie widzę tutaj żeby można było przeprowadzić 
ewaluację tego, bo nie ma konkretnych wskaźników. Będąc dyrektorem szkoły 

miałabym ogromny problem, co ja mam właściwie robić, ja jako ta szkoła. Nie są 
zadania podzielone, jeżeli chodzi na przykład o zajęcia pozalekcyjne, jest napisane, że 

powinny być nie mniej niż jest w tej chwili, ja nie wiem ile jest w tej chwili, nie wiem 

jakie są to zajęcia pozalekcyjne. Myślę, że w takiej strategii, bo strategia to jest bardzo 

poważny dokument, powinno być napisane jakie zamierza się więcej prowadzić zajęcia 

pozalekcyjne, z jakiej dziedziny, w jaki sposób będzie się pracowało z uczniami 

dojeżdżającymi, którzy muszą się zwalniać z lekcji, żeby móc zdążyć na autobus. 

Także tego mi tutaj w tym wszystkim brakuje. Poza tym jest napisane tutaj, sposób 

realizacji więc nie wiem czy zapewnienie nauczycielom doradztwa metodycznego, 

czytam już zupełnie pierwszą rzecz, współdziałanie z placówkami doskonalenia 

nauczycieli, ze stowarzyszeniami działającymi na rzecz oświaty oraz związkami 

nauczycielskimi, czy jest to sposób realizacji. Bo ja bym tego nie nazwała sposobem 

realizacji. Jest to zadanie, które powinno być zrealizowane, ale nie jest podane w jaki 

sposób to zadanie powinno być zrealizowane. Ja bym miała takie pytanie, nie będę się 
tu odnosić do wszystkiego, bo tych pytań mam naprawdę bardzo dużo, a pytam dlatego, 

że sama uczestniczyłam w pisaniu strategii, wiem jak się je pisze. Teraz również 
uczestniczę w szkoleniach w związku z powyższym zadaje tego rodzaju pytania. 

p. Anna Ziegler – radna, Przewodnicząca Komisji Edukacji KiKF  

To znaczy ja nie wiem czy nie powinnam oddać głosu Panu Jurkowi, bo on był 

w prezydium, czy mam odpowiedzieć ja. Tutaj jest mała różnica bo myśmy się nad tym 

bardzo mocno zastanawiali czy konkretyzować. Proszę Państwa szkoły są organizmem, 

który powstaje generalnie co roku jako nowy twór. Jeżeli chodzi o zajęcia pozalekcyjne 

dla uczniów, którzy mają lat 15, 16 to nie można im tego narzucać, przecież co roku 

przychodzi inna grupa i my mamy ogólnie powiedziane w ustawie o systemie oświaty 
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w podstawie programowej, że te zajęcia mają rozwijać pasje i zainteresowania uczniów. 

Ja mogę stwierdzić, generalnie moglibyśmy tutaj wpisać, że przyczynkiem do lepszej 

zdawalności egzaminów mogą być zajęcia w formie fakultetów i wtedy byłby to 

konkret i nas by to satysfakcjonowało, ale moglibyśmy wpisać tylko fakultety, 

natomiast to czy powstanie koło fizyczne zależy od tego czy w grupie będą osoby 

zainteresowane tym kołem i dlatego jest to dokument bardzo taki ogólny. Nie wiem czy 

jest to dobrze, czy to o czym ja mówię jesteście Państwo w stanie przyjąć, ale 

generalnie tutaj jeżeli chodzi o mierzalność powiedzmy w tej chwili każda szkoła 

w swoim dokumencie już na dzień dzisiejszy wie ile ma zajęć pozalekcyjnych, ile to 

jest godzin dodatkowych i jakie to są zajęcia. Dopiero potem jak rozmawiamy 

z uczniami jako nauczyciele pytając o to na jakie koło byś przyszedł, które ma cię lepiej 

przygotować, mogę zrobić spis w szkole jako dyrektor jakie te koła mają być. Dlatego 

przyjęliśmy wskaźnik, że jeżeli jest teraz kół w jakiejś szkole powiedzmy 12 to nie 

może ich być mniej, powinno wzrosnąć o 1, natomiast nie pisaliśmy dokładnie jakie to 

są zajęcia ze względu na to, że trudno to określić. Wydawało nam się, że ta strategia 

lepiej żeby była taka ogólna ze względu na to, że szkoły jako jednostki mogą ją 
modernizować. Natomiast nie wyobrażam sobie sytuacji, że my na tej strategii pisząc 

będziemy wpisywali, że na przykład w Zespole Szkół Licealnych i Technicznych ma 

być koło zainteresowań takie, takie, takie i takie. Przecież zaraz spotkalibyśmy się 
z zarzutem, że to wybrali nauczyciele, którzy tam pracują a nie uczniowie. Skoro już 
w podstawówce należy diagnozować potrzeby uczniów to, to samo musi mieć miejsce 

w szkołach ponadgimnazjalnych. Więc tutaj powiedziałabym tak, nie wiem czy 

zrobiliśmy dobrze, może taka oferta bardzo szczegółowa byłaby lepsza, ale jeżeli jest to 

strategia, która rzeczywiście może określić jej realizację to uważam, że niesłuszne 

byłoby wpisanie koła fizycznego w Zespole Szkół Licealnych i Agrotechnicznych po 

czym po 4 latach zapisanie, że tego koła nie było więc strategia nie jest realizowana. Bo 

zamiast tego koła będzie na pewno inne koło, bo skoro nie ma spaść ilość kół to, to koło 

powstanie. Nie oszczędzamy, tylko jeżeli jest tyle w tym roku to mówimy, że 

w strategii ma ilość kół zainteresowań się zwiększyć, zajęć dodatkowych się zwiększyć, 
ale nie określamy ilości. Chyba tylko tym mogę wytłumaczyć takie patrzenie, że jest to 

rzecz, która się zmienia, bo o ile stoimy przy strategii na przykład rozwoju wsi to ta 

wieś istnieje, można coś określić, a szkoła jest takim organizmem, który co roku 1 

września się zmienia. Odejdą ci, którzy chcieli mieć zajęcia z architektury krajobrazu 

bo chcieli uczestniczyć w klubie Polskiego Architekta Krajobrazu, a wejdą ludzie, 

którzy stworzą na przykład koło astronomiczne. Ze względu na to jest tak mało 

szczegółowe, tylko tak mogę tłumaczyć. 

p. Teresa Cherek Kanabaj – radna 

Ja może dopytam bo mnie nie chodzi o taką szczegółowość, że to będzie koło takie czy 

takie. Ja chciałabym po prostu mieć cel, że nie zmniejszy nam się w okresie, na który 

opracowano strategię ilość szkół ponadgimnazjalnych, że ruchome będą kierunki, bo to 

będzie ruchome, od tego są aneksy do strategii. Ja nie wymagam takiej szczegółowości 

tylko ja tu nie mam żadnej liczby. Trudno mi się wtedy odnieść, na przykład, że nie 

zmniejszy się ilość, ale ja nie wiem ile tego jest na dzień dzisiejszy. Więc nie mogę 
nawet powiedzieć czy to jest dobrze, że nie zmniejszy się, a może moim zdaniem 

powinna się zwiększyć. Trudno jest mi polemizować bo ja specyfiki szkół na tyle nie 
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znam, ale oczekiwałabym, żeby chociaż zasady pisania strategii były w pewnym 

stopniu tutaj spełnione. 

p. Jerzy Kowalik - radny 

Ja tutaj z pokorą oczywiście przyjmuje uwagi Pani radnej. No szkoda, że na etapie 

tworzenia Pani radna się nie włączyła tutaj do tej Strategii bo Przewodnicząca 

decydowała kto będzie w tym zespole, zaproszenie było. Ja nie jestem na pewno takim 

specjalistą od tworzenia Strategii jak Pani radna, sobie nie uzurpuje w ogóle takich 

umiejętności. Natomiast opieraliśmy się na wielu strategiach, czytaliśmy je namiętnie, 

głównie strategię edukacji Bydgoszczy, która była dla nas na początku bynajmniej 

pewnym wzorem i szukaliśmy także źródeł w innych samorządach. Myślę, że 

zrobiliśmy tak jak umieliśmy. Tutaj na tym poziomie chce złożyć podziękowania Pani 

dyrektor, Przewodniczącej zespołu, Pani Reginie Wrębel, która była tutaj tym motorem 

sprawczym, należy jej podziękować, że nas troszeczkę dyscyplinowała, bo mieliśmy 

takie okresy przestoju w pracy zespołu, jak to bywa. Natomiast wielokrotnie było 

bardzo dużo uwag ze strony dyrektorów szkół, bo to w sumie dla nich, dla uczniów jest 

ta strategia, to nie jest dla nas, to dla uczniów, dla rodziców także. Z tego jakieś wnioski 

musimy wyciągać, tutaj to co Pani powiedziała to uwagi dotyczące na przykład 

pewnych wskaźników. Jeżeli chodzi o liczbę uczniów to ma Pani tutaj rozpisane na 

przykład te czynniki demograficzne, które w sposób bezpośredni wpisują się w to co 

będzie w następnych latach, bo tych uczniów będzie tylko tyle co właściwie w tej 

chwili w tych rocznikach jest, czyli to można już pewne rzeczy wyrokować. My tutaj 

nie możemy w strategii napisać, że jakąś szkołę zamkniemy czy połączymy i tak dalej. 

Takich wniosków nie możemy wyciągać, nie jesteśmy pisząc strategie do tego 

uprawnieni, bynajmniej takie jest moje zdanie, ponieważ nie wiemy ile tych uczniów 

będzie, możemy tylko prognozować. Natomiast uczniowie mogą z innych samorządów 

do nas przyjść i wcale takiej potrzeby nie będzie. Także tutaj musimy się do tego 

odnieść. W tym momencie korzystając z tego, że jestem przy głosie chciałem tylko 

zwrócić uwagę, jak Państwo na pewno wnikliwie czytali na stronie 127 jest zagadka 

taka. Ona mnie naprawdę też nurtowała, mamy tam na przykład proszę spojrzeć, że 

w roku 1997, ja tutaj chce też poprawić to co na komisji powiedziałem, bo jeszcze 

konsultowałem to na bieżąco z członkami zespołu nie dalej jak wczoraj. Mamy tam na 

przykład absolwentów rocznika 1997 w gminie Tuchola, 204 osoby ukończyły 

gimnazjum, a przyszło do naszych szkół 207 i pytanie co się stało, że 101 % jest 

uczniów. To takie podstawowe pytanie. Myślę, że wszystkim się to rzuciło. Jest tu kilka 

odpowiedzi, jedna to jest taka, że na przykład uczniowie ze szkoły podstawowej poszli 

do innego gimnazjum poza Powiat, a wrócili do naszej szkoły ponadgimnazjalnej, co 

jest bardzo cenne, lub ci którzy wcześniej poszli do szkoły a ukończyli później. Jeśli 
chodzi o Tucholę to pozyskaliśmy prawie wszystkich, to nie jest prawda do końca bo 

oczywiście jest ten ruch migracyjny. Ale zwróćcie Państwo uwagę na to, że poza 

Kęsowem to pozyskanie uczniów jest bardzo cenne tutaj. Coś z Kęsowem będzie trzeba 

zrobić, to jest taki na gorąco wniosek. Jeżeli chodzi o to co Pani mówiła to proszę 
zwrócić uwagę, że my na przykład także zmonitorowaliśmy rynek pracy i 

porównaliśmy z ofertą edukacyjną co też nie we wszystkich strategiach ma miejsce, to 

jest strona 130,131. No i tutaj pewne wnioski, że te przedmioty, których my uczymy, 

czy te kierunki, których my uczymy to akurat się wpasowują w to co jest w raporcie 

Wojewódzkiego Urzędu Pracy, nie możemy zawężać miejsc pracy naszych 
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absolwentów do Powiatu Tucholskiego. Jeżeli oni znajdą pracę za miedzą to bardzo 

dobrze, jeżeli nie znajdą tej pracy to tragedia, to źle uczymy albo mamy złe kierunki. 

Jeżeli chodzi o te wskaźniki, priorytety w harmonogramach i okres realizacji. Tutaj nie 

mamy też ostrych określeń, tak jak Pani mówiła, że powinny być te mierniki. Jeżeli 

liczba nauczycieli podnoszących kwalifikacje, kompetencje zawodowe co roku nie jest 

malejąca to jest oczywista sprawa, że możemy to w prosty sposób zmierzyć. Wzrost 

poziomu innowacyjności, działalności eksperymentalnej szkół oraz nauczycieli, 

życzyłbym sobie, żeby Pani tutaj miernik jakiś dała, bo ten wskaźnik jest bardzo 

ciekawy. Jednak znalezienie sensownego miernika i wpisanie go tutaj w strategię jest 

bardzo trudne. Na tym poziomie nie możemy tego zrobić. Wiemy, że taka 

innowacyjność powinna być. Wskaźnik realizacji objęcia pomocą psychologiczno- 

pedagogiczną, to jest to co się teraz dzieje w szkołach, wszystkich potrzebujących 

uczniów i ich rodziców. To też miernik jest trudny, bo my musimy tych uczniów 

wyłuskać, a ilość ich jest płynna. Zbudowanie jakiegoś sensownego miernika jest 

bardzo trudne lub zadowolenie większości odbiorców form pomocy psychologiczno- 

pedagogicznej z przebiegu jej realizacji uzyskanych efektów, no też trudno określić. 
Jeżeli byśmy sprowadzili tą strategie do takich czystych matematycznych określeń to 

byłby problem. Niestety specyfika pedagogiki i edukacji ma to do siebie, że niestety nie 

można ostro określić. My piszemy na przykład, że mamy dobre szkoły bo wyniki 

egzaminów zewnętrznych są powyżej przeciętnej wojewódzkiej, to ktoś może zarzucić 
na ile to było, na przykład było 50% i mówimy, że to jest mało, ale województwa był 

30% i teraz czy dążymy do 100% czy cieszymy się, że jest lepiej niż w województwie. 

Naprawdę to jest wszystko płynne, nie można takich dokładnych wskaźników określić, 
chyba Pani o to, Pani radna chodziło. Na pewno ta strategia jest na swój sposób ułomna 

bo nie jesteśmy specjalistami. Staraliśmy się zrobić ją analizując, duży zespół ludzi brał 

przy tym udział i myślę, że najciekawsze jest to co jest na końcu, to jest strategia 

elastyczna. Jak Państwo wiecie na samym końcu, nawet nie ukrywam, że byłem za to 

odpowiedzialny, za punkt 11 monitorowanie i ewaluacja, tutaj mamy powołanie 

zespołu. Ten zespół może za rok tą strategię zmienić, jeżeli wejdzie Pani w skład tego 

zespołu i dokona jakoś zmian to chwała Pani za to, jeżeli można Panią zachęcić do 

wejścia w skład tego zespołu, on będzie powołany w odrębnym trybie. Już w przyszłym 

roku z założeń wynika, że analiza celów się będzie odbywać, o co Pani się też 
dopytywała o te cele od 2015 roku do 30 września i w przyszłej kadencji już 
w przyszłym roku na początku taka ewaluacja będzie miała miejsce. 

p. Piotr Mówiński – radny 

Ja nie brałem udziału w pracach komisji, zespołu, który opracowywał strategię, ale jest 

to wyjątkowo trudne opracowanie z kilku powodów. Po pierwsze szkoły już w tej 

chwili borykają się z olbrzymią dokumentacją, którą muszą corocznie, co miesiąc 

przygotowywać dla instytucji zewnętrznych, która jest skierowana do Ministerstwa, do 

jego ramienia Kuratorium, do Ośrodka Rozwoju Edukacji, firm które bombardują 
szkołę jeżeli chodzi o sprawozdawczość. W związku z tym dyrektorzy, którzy zasiadali 

w zespole i nawet mu przewodniczyli jak ognia bronili się przed przyjęciem jeszcze 

kolejnych sprawozdań, jeszcze kolejnej analizy. Myślę że ta analiza na poziomie szkół i 

wiedza o każdej szkole jest ile zajęć się odbywa. Jest widać duża pokorę, analizę całego 

systemu komplementarną z tym co jest w rzeczywistości, jeżeli spojrzymy na 

zagrożenia i wady. Tu gdzie mamy słabe strony i tu gdzie mamy mocne strony myślę, 
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że to jest zrobione w miarę obiektywnie, chociażby tutaj jest na tym poziomie nieźle to 

ocenione. Tak jak powiedział Jerzy, niektóre rzeczy są bardzo trudno mierzalne i są na 

tyle labilne w systemie, zależy jaka populacja przychodzi ale też myślę, że ten okres 

czasu, na który to jest programowane co najmniej 5 lat to już będziemy mieli zupełnie 

inną młodzież za 5 lat. To się wydawało, że to już nie możliwe, że to już zaszło tak 

daleko i jesteśmy na takim etapie, że to się już dalej nie będzie zmieniało bo już dalej 

nie można, a się okazuje, że można, człowiek potrafi, młody człowiek też. Pokolenia 

wchodzą zupełnie w nowe fazy rozwoju. Za chwilę my będziemy biernie za tym 

nadążać. Myślę, że jako dokument, daje pewien obraz, też jako strategia spełnia 

zadanie, bo analizuje mnóstwo rzeczy, bardzo szczegółowo i to jest cenna wiedza. Są 
dane demograficzne, fluktuacje, przepływy uczniów pomiędzy gimnazjami i 

ponadgimnazjalnymi co jest dla nas ze względów budżetu istotne. Tak jak radny 

Kowalik zauważył, jest możliwość monitorowania, zespół monitorujący jeśli będzie 

ambitny to jest w stanie wprowadzać zmiany, uszczegóławiać pewne rzeczy. Zgodzę 
się, że jeżeli chodzi o zajęcia pozalekcyjne zależy gdzie jest usytuowana rzecz, tutaj 

trudno byłoby wpisać wprost wskaźnik, że zmienić godzinę odjazdów autobusów, bo 

jest godzina 15:20 i nikt już nigdzie nie dojedzie. Wszyscy, którzy dojeżdżają 
autobusami muszą się stąd wydostać, bo później już nie mają dojazdów i powrotów 

chyba, że nękają sąsiadów, rodziców żeby ich przywieźli z powrotem. To jest 

utrudnienie dla tych, którzy są dojeżdżający i to ogranicza im możliwości udziału 

w zajęciach pozalekcyjnych, które są organizowane przez szkołę. Natomiast często ta 

młodzież korzysta z oferty zajęć pozalekcyjnych na miejscu. Też takie próby 

prowadziliśmy, bo były w poprzedniej kadencji finansowane przez Powiat zadania 

z zakresu kultury, takie mini projekty czy z zakresu sportu. Okazuje się, że była 

niewielka grupa ponadgimnazjalnych uczniów, często absolwentów rodzimych szkół, 

gimnazjów czy też podstawówek, która chciała skorzystać w miejscu zamieszkania 

z dodatkowych zajęć pozalekcyjnych. Materia strasznie trudna, wiem że były w zespole 

próby redagowania zadań, czyli mamy cel, chcemy żeby szkoły Powiatu Tucholskiego 

były jak najlepsze i realizowane poprzez, tylko to poprzez w części jest, to tak jak są 
zadania na lekcji, uczeń ma wyjść mądry po lekcji poprzez to co mu robimy, jakie na 

nim zabiegi przeprowadzamy, żeby ten cel został zrealizowany. Były próby po części 

udane, bo były działania pokazane przynajmniej, jakie trzeba podjąć, czy które 

kontynuować, żeby cele osiągnąć. Natomiast niektóre są trudno mierzalne, naprawdę 
mamy do czynienia z materią ludzką i niektóre twarde wskaźniki byłyby dla szkół 

trudne, nie do zrealizowania. W jednym roku byłyby gigantycznie przeskoczone 

w innym bardzo zaniżone, tak jak często jest z wynikami egzaminów, pewna średnia 

jest osiągana, ale w ramach tej średniej czy powiatowej czy wojewódzkiej, to co Jerzy 

mówił o wynikach egzaminów zewnętrznych, zdarzają się roczniki trudniejsze i 

łatwiejsze, jest wyskok do średniej krajowej, spadek do średniej powiatowej, też się 
takie zdarzają. Ja bym bronił tej strategii, dużego nakładu pracy, który został w to 

włożony. Myślę, że materiał jest przyzwoity, można nad nim jeszcze popracować, to 

jest materiał, który można modyfikować. Zresztą też takie zastrzeżenia na końcu zespół 

zrobił. 

p. Wojciech Kroplewski – radny 

Przepraszam, że zabieram głos. Nie jestem nauczycielem, ale jestem otoczony 

pedagogami, wręcz tą atmosferą jestem przesiąknięty, ale może taka uwaga i 
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propozycja na przyszłość, ponieważ jest to strategia adresowana przede wszystkim dla 

dzieci i rodziców. Może by w tym szacownym gremium oprócz ciał pedagogicznych 

jednak zasiadał jakiś uczeń albo najlepiej młode małżeństwo bo też pewien problem 

demograficzny by tutaj się pojawił. Taka uwaga na przyszłość, pewnie byłoby to 

bardziej konkretne i satysfakcjonowało by bardziej Panią Kanabaj. 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Szanowni Państwo, ja chciałam podziękować całemu zespołowi za opracowanie tego 

materiału i przedłożenie Zarządowi. Myślę, że bardzo ciekawa jest analiza SWOT, 

która wyszła z wniosków, dyskusji, faktów. Należy zwrócić szczególną uwagę na 

pewne zagrożenia, niektóre mnie zdziwiły. Nie chcę tutaj mówić, bo jak sobie każdy 

przeanalizuje to chociażby zapisaliście też Państwo np. współpracę z innymi szkołami i 

to też dziwne takie, ale wyszło w zagrożeniach, że to jest element do poprawy. Myślę, 
że jest wiele takich elementów, na które zwróciliście uwagę i one są elementami, nad 

którymi należy pracować i to wdrażać. 
 

Radni nie mieli więcej uwag, dlatego Przewodniczący poddał pod głosowanie projekt 
uchwały w sprawie przyjęcia Strategii Rozwoju Edukacji Powiatu Tucholskiego na lata 
2014-2020, który został przyjęty 14 głosami za, przy braku głosów przeciwnych i 1 głosie 
wstrzymującym się. 
 
Uchwała Nr XXXVIII/347/2014 w załączeniu do oryginału protokołu. 
 
Ad. 16. 
Do projektu uchwały w sprawie zmiany Regulaminu Organizacyjnego Starostwa 

Powiatowego w Tucholi głos zabrali: 

p. Teresa Cherek Kanabaj – radna 

Proszę Państwa jest koniec kadencji, jest zmiana Regulaminu Organizacyjnego. Czy 

jest to takie konieczne ? To są drobne rzeczy. Porównałam sobie stary Regulamin z 

nowym Regulaminem, tam się nic istotnego nie zmienia. Czy to jest konieczne, czy to 

w czymś poprawi ? Ze strony Zarządu proszę o jakąś informację dlaczego musi być to 

zrobione.  

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Regulamin Organizacyjny jest takim dokumentem, który nie tylko powinien być raz 

uchwalony i zapomniany, położony na półkę. On powinien być ciągle żywy, 

analizowany, przypominany. Te elementy, które przedłożyliśmy Państwu dzisiaj 

wynikają stricte z przepisów prawa, one obligatoryjnie muszą wejść pod obrady sesji 

dlatego, że chociażby w działce komunikacji zmieniły się kompetencje wydawania kart 

parkingowych dla osób niepełnosprawnych i to zadanie do tej pory było w Referacie 

Komunikacji, a teraz przechodzi do Zespołu do Spraw Orzekania o 

Niepełnosprawności. Ważne elementy wynikające z organizacji pracy, podkreślam 

również, że my Starostwo jako jednostka, jako Urząd jesteśmy kontrolowani pod kątem 

dbałości o sprawne funkcjonowanie organizacji, ale też rzetelne posiadanie 

dokumentów w oparciu, o które funkcjonujemy. Ostatnio mieliśmy kontrolę NIK, 

akurat nie mieliśmy takich zaleceń, wskazań, ale czytając na stronach NIK-u różne 
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protokoły możemy zobaczyć, że są również zastrzeżenia w tej dziedzinie. Ja tutaj chcę 
podziękować również mojej Pani Sekretarz, która pilnuje tego i dba żeby każda zmiana 

na bieżąco była zauważalna i było to dopilnowane. Nie jest to tak, że kończy się 
kadencja i my coś Państwu dajemy do przegłosowania, tylko te sprawy wynikają 
z przepisów prawa. 

p. Piotr Mówiński – radny 

Chciałem tylko zadać takie pytanie techniczne. Osobiście się nie zgadzam z tym, że 

akurat schemat organizacyjny jakiegokolwiek urzędu jest taką materią żywą, którą 
można stosunkowo często zmieniać. Jeżeli jest to konieczne to pewnie jest co jakiś 
czas, czasami wynika ze zmian w innych przepisach, czasami w tym, że ktoś uważa, że 

tak zorganizowany urząd nie odpowiada potrzebom tych, którzy za ten urząd 

odpowiadają i mieszkańcom, źle ich obsługuje. Chciałbym tylko zapytać, bo już nie 

jestem w stanie zliczyć, który raz w tej kadencji. Z tego co pamiętam co najmniej sześć 
razy był zmieniany, to jest zbyt duża częstotliwość na to, żeby zachować stabilność 
struktury, którą się zarządza i dać też jakieś poczucie komfortu tym, którzy tutaj 

pracują, żeby mieli poczucie stabilności.  

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Panie radny nie rozumiem w ogóle Pana polemiki na ten temat. Podkreśliłam, że ta 

zmiana organizacyjna dotyczy stricte zmieniających się przepisów prawa i nie robi się 
w związku z tym żadnego przeorganizowania urzędu. 

p. Małgorzata Oller – radna, Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej 

Ja się tylko dopytam o pewien szczegół, oo punkt ust. 4 w § 1 : w § 40 dodaje się 
czynności związane z wydawaniem kart parkingowych. Gdzie to wcześniej było? Czyli 

to jednak jest przesunięcie pewne tych czynności. 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Tłumaczyłam Państwu, podałam przykład właśnie tych kart parkingowych, gdzie 

ustawodawca kiedyś to zadanie przypisał do Referatu Komunikacji, teraz te karty 

wydawać będzie z ustawy Powiatowy Zespół do Spraw Orzekania o 

Niepełnosprawności.  

p. Anna Ziegler – radna, Przewodnicząca Komisji Edukacji, KiKF 

Ja tutaj trochę się zgadzam z Panią Terenią, że to jest dokonanie zmiany półtora 

miesiąca przed zakończeniem kadencji. Chciałabym zapytać, czy jeżeli odłożymy to i 

przekażemy w gestię nowej Rady to będzie to problem.  

p. Wojciech Kociński – członek Zarządu 

Pani Starosta trzy razy powtórzyła, jeżeli ktoś przeczyta ten punkt czwarty to jest 

przeniesienie z Referatu Komunikacji. 

 

Radni nie mieli dalszych uwag, dlatego Przewodniczący poddał pod głosowanie projekt 
uchwały w sprawie zmiany Regulaminu Organizacyjnego Starostwa Powiatowego 
w Tucholi, który został przyjęty 7 głosami za, przy 1 głosie przeciwnym i przy 7 głosach 
wstrzymujących się. 
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Uchwała Nr XXXVIII/348/2014 w załączeniu do oryginału protokołu. 
 

Salę obrad opuścił radny Jerzy Kowalik. W sesji uczestniczy 14 radnych. 

 

Ad. 17. 
Do projektu uchwały w sprawie upoważnienia Zarządu Powiatu do zawarcia 

porozumienia Powiatu Tucholskiego z Gminą Kęsowo na realizację zadania pod nazwą 
„Przebudowa dróg powiatowych:  nr 1010C Wielka Komorza – Drożdzienica,  nr 

1110 C Chojnice – Pamiętowo i nr 1019 C Przymuszewo – Drożdzienica (etap III)” 

głos zabrali: 

p. Andrzej Myszkowski – radny, Przewodniczący Komisji Polityki Społecznej i Zdrowia  

Komisja w wyniku głosowania pozytywnie, jednogłośnie zaopiniowała przedstawiony 

projekt uchwały. 

p. Marek Boliński – radny, Przewodniczący Komisji Finansów i Gospodarki 

Komisja Finansów i Gospodarki także pozytywnie zaopiniowała omawiany projekt 

uchwały. 

 

Radni nie mieli uwag, dlatego Przewodniczący poddał pod głosowanie projekt uchwały 
w sprawie upoważnienia Zarządu Powiatu do zawarcia porozumienia Powiatu 
Tucholskiego z Gminą Kęsowo na realizację zadania pod nazwą „Przebudowa dróg 
powiatowych:  nr 1010C Wielka Komorza – Drożdzienica,  nr 1110 C Chojnice – Pamiętowo 
i nr 1019 C Przymuszewo – Drożdzienica (etap III)”, który został przyjęty 14 głosami za, 
przy braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się. 
 
Uchwała Nr XXXVIII/349/2014 w załączeniu do oryginału protokołu. 
 

Ad. 18. 
Do projektu uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Cekcyn na 

zadanie pn. „Rozbudowa drogi gminnej nr 010302C Zalesie – Stary Sumin w gminie 

Cekcyn w ramach Programu Wieloletniego pod nazwą „Narodowy program 

przebudowy dróg lokalnych – Etap II Bezpieczeństwo – Dostępność – Rozwój” głos 

zabrali: 

p. Andrzej Myszkowski – radny, Przewodniczący Komisji Polityki Społecznej i Zdrowia  

Komisja Polityki Społecznej i Zdrowia również i w tej uchwale pozytywnie 

zagłosowała. 

p. Marek Boliński – radny, Przewodniczący Komisji Finansów i Gospodarki 

Komisja Finansów i Gospodarki także pozytywnie zaopiniowała omawiany projekt 

uchwały oraz następne związane z tym samym porozumieniem. 

 

Radni nie mieli uwag, dlatego Przewodniczący poddał pod głosowanie projekt uchwały 
w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Cekcyn na zadanie pn. „Rozbudowa 
drogi gminnej nr 010302C Zalesie – Stary Sumin w gminie Cekcyn w ramach Programu 
Wieloletniego pod nazwą „Narodowy program przebudowy dróg lokalnych – Etap II 
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Bezpieczeństwo – Dostępność – Rozwój” który został przyjęty 14 głosami za, przy braku 
głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się. 

Uchwała Nr XXXVIII/350/2014 w załączeniu do oryginału protokołu. 
 
Ad. 19. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Kęsowo na zadanie 

pn. „Przebudowa drogi gminnej 010401C Grochowo-Piastoszyn i 010402C Grochowo-

Raciąż w miejscowości Grochowo, gmina Kęsowo”  w ramach Programu 

Wieloletniego pod nazwą „Narodowy program przebudowy dróg lokalnych – Etap II 

Bezpieczeństwo – Dostępność – Rozwój” głos zabrali: 

p. Andrzej Myszkowski – radny, Przewodniczący Komisji Polityki Społecznej i Zdrowia  

Komisja Polityki Społecznej i Zdrowia pozytywnie zaopiniowała przedstawiony projekt 

uchwały. 

p. Marek Boliński – radny, Przewodniczący Komisji Finansów i Gospodarki 

Komisja Finansów i Gospodarki także pozytywnie zaopiniowała omawiany projekt 

uchwały. 

Radni nie mieli uwag, dlatego Przewodniczący poddał pod głosowanie projekt uchwały 
w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Kęsowo na zadanie pn. „Przebudowa 
drogi gminnej 010401C Grochowo-Piastoszyn i 010402C Grochowo-Raciąż 
w miejscowości Grochowo, gmina Kęsowo”  w ramach Programu Wieloletniego pod 
nazwą „Narodowy program przebudowy dróg lokalnych – Etap II Bezpieczeństwo – 
Dostępność – Rozwój”, który został przyjęty 14 głosami za, przy braku głosów 
przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się. 
 
Uchwała Nr XXXVIII/351/2014 w załączeniu do oryginału protokołu. 
 

Ad. 20. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Śliwice na zadanie 

pn. „Przebudowa ul. Kościelnej w Śliwicach” w ramach Programu Wieloletniego pod 

nazwą „Narodowy program przebudowy dróg lokalnych – Etap II Bezpieczeństwo – 

Dostępność – Rozwój” głos zabrali: 

p. Andrzej Myszkowski – radny, Przewodniczący Komisji Polityki Społecznej i Zdrowia  

Komisja Polityki Społecznej i Zdrowia pozytywnie zaopiniowała przedstawiony projekt 

uchwały. 

p. Marek Boliński – radny, Przewodniczący Komisji Finansów i Gospodarki 

Komisja Finansów i Gospodarki także pozytywnie zaopiniowała omawiany projekt 

uchwały. 

Radni nie mieli uwag, dlatego Przewodniczący poddał pod głosowanie projekt uchwały 
w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Śliwice na zadanie pn. „Przebudowa 
ul. Kościelnej w Śliwicach” w ramach Programu Wieloletniego pod nazwą „Narodowy 
program przebudowy dróg lokalnych – Etap II Bezpieczeństwo – Dostępność – Rozwój”, 
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który został przyjęty 14 głosami za, przy braku głosów przeciwnych i braku głosów 
wstrzymujących się. 

Uchwała Nr XXXVIII/352/2014 w załączeniu do oryginału protokołu. 
 

Ad. 21. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Tuchola na zadanie 

pn. „Przebudowa połączenia drogowego centrum miasta Tucholi z drogą wojewódzką 
nr 240”  w ramach Programu Wieloletniego pod nazwą „Narodowy program 

przebudowy dróg lokalnych – Etap II Bezpieczeństwo – Dostępność – Rozwój” głos 

zabrali: 

p. Andrzej Myszkowski – radny, Przewodniczący Komisji Polityki Społecznej i Zdrowia  

Komisja Polityki Społecznej i Zdrowia pozytywnie zaopiniowała przedstawiony projekt 

uchwały. 

p. Marek Boliński – radny, Przewodniczący Komisji Finansów i Gospodarki 

Komisja Finansów i Gospodarki także pozytywnie zaopiniowała omawiany projekt 

uchwały. 

 

Radni nie mieli uwag, dlatego Przewodniczący poddał pod głosowanie projekt uchwały w 
sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Tuchola na zadanie pn. „Przebudowa 
połączenia drogowego centrum miasta Tucholi z drogą wojewódzką nr 240”  w ramach 
Programu Wieloletniego pod nazwą „Narodowy program przebudowy dróg lokalnych – 
Etap II Bezpieczeństwo – Dostępność – Rozwój”, który został przyjęty 14 głosami za, przy 
braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się. 

Uchwała Nr XXXVIII/353/2014 w załączeniu do oryginału protokołu. 
 
Na salę obrad wrócił radny Jerzy Kowalik. W sesji uczestniczy 15 radnych. 

 

Ad. 22. 
Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia na rzecz 

rozwoju Obszaru Rozwoju Społeczno - Gospodarczego Powiatu Tucholskiego głos 

zabrali: 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Uzasadnienie proponowane przez decydenta czyli Urząd Marszałkowski było bardzo 

krótkie. Ja je trochę rozbudowałam żebyście Państwo mieli możliwość zrozumienia 

materii. Takie uchwały jesteśmy zobligowani podjąć, aby ubiegać się o środki 

w nowym okresie programowania. Do tego porozumienia będzie również konieczne 

przygotowanie Strategii Obszaru Rozwoju Społeczno - Gospodarczego Powiatu 

Tucholskiego. My przystąpiliśmy do aktualizacji strategii Gmin i Powiatu 

Tucholskiego. Jesteśmy w trakcie opracowania aktualizacji, przy uwzględnianiu 

planowania wdrażania polityki terytorialnej, która będzie odbywała się na czterech 

poziomach. Będzie to poziom wojewódzki tzw. ZIT (Zintegrowane Inwestycje 

Terytorialne) obejmujący miasta Bydgoszcz i Toruń oraz ich obszar funkcjonalny 

wokół, poziom regionalny i subregionalny tzw. ZIT regionalny i subregionalny 
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obejmujący miasta Włocławek, Grudziądz oraz Inowrocław wraz z ich obszarami 

funkcjonalnymi, poziom ponadlokalny czyli powiatowy obejmujący miasta powiatowe 

i ich obszary funkcjonalne tzw. obszar rozwoju społeczno - gospodarczego i ten właśnie 

nas dotyczy i poziom lokalny, rozwój w ramach rozwoju lokalnego kierowanego przez 

społeczność lokalną. Współdziałanie Powiatu w tym zakresie i pozostałych jednostek 

samorządu terytorialnego będzie odbywać się na zasadzie przykładowego 

porozumienia, którego uczestnikami, sygnatariuszami będą przedstawiciele Powiatu 

oraz wszystkich samorządów gminnych z terenu naszego Powiatu. To porozumienie, ta 

uchwała pretenduje nasz Zarząd do tego, aby takie stosowne porozumienie 

z Marszałkiem podpisać. Urząd Marszałkowski założył, że do końca października 

stosowne porozumienia w samorządach będą podpisane. 

p. Anna Ziegler - radna 

Jeżeli dobrze zrozumiałam, jest to w interesie powiatu po wejściu ZIT – ów przy 

pozyskiwaniu funduszy będą punkty, tak jak było to do tej pory za partnerstwo.  

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Tak, jest taki wymóg. 

 

Przewodniczący poddał pod głosowanie projekt uchwały nr XXXVIII/353/2014 w sprawie 
wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia na rzecz rozwoju Obszaru Rozwoju Społeczno 
- Gospodarczego Powiatu Tucholskiego, który został przyjęty 15 głosami za, przy braku 
głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się. 
 
Salę obrad opuścił radny Wojciech Kroplewski. W sesji uczestniczy 14 radnych. 

 
Przewodniczący stwierdził, że należy powtórzyć głosowanie, bo źle odczytał numer 

uchwały. Powinna być to uchwała Nr XXXVIII/354/2014. Przeprosił za pomyłkę 
i poddał ponownie pod głosowanie projekt uchwały. 

 
Przewodniczący poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na 
zawarcie porozumienia na rzecz rozwoju Obszaru Rozwoju Społeczno - Gospodarczego 
Powiatu Tucholskiego, który został przyjęty 14 głosami za, przy braku głosów 
przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się. 
 
Uchwała Nr XXXVIII/354/2014 w załączeniu do oryginału protokołu. 
 
Ad. 23. 
Udzielono następujących odpowiedzi na zapytania i interpelacje: 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Pan Radny Andrzej Pruszak mówił o odkrzaczaniu poboczy. Przekażemy to oczywiście 

do ZDP.  Świerk na cmentarzu w Śliwicach - to jest cmentarz parafialny więc to 

przekażemy do właściciela obiektu. Jeżeli chodzi o przybycie na sesję muszę 
zaznajomić się z tematyką bo nie dotarły do mnie takie informacje, więc muszę ten 

temat przeanalizować i prześledzić. Oczywiście jeżeli będzie taka konieczność to 

Zarząd służy swoją osobą. Myślę że będzie to dyskusja merytoryczna, a więc jak 
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najbardziej zabierzemy ze sobą inspektora nadzoru tej inwestycji, bo pewnie będzie 

wiele pytań dotyczących samej inwestycji.  

 

Na salę obrad wrócił radny Wojciech Kroplewski. W sesji uczestniczy 15 radnych. 

 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Pani Radna Teresa Cherek Kanabaj wysepka przy wjeździe do Lińska też przekażemy 

do ZDP. Oczywiście jest powołana stosowna komisja, która temat zbada pod kątem 

bezpieczeństwa. Jeżeli chodzi o dojazd dzieci do szkół to ja osobiście wykonałam 

telefon do PKS Chojnice, dlatego że dotarły do mnie wcześniej też informacje, że była 

taka sytuacja związana z dowozem. Osoba kompetentna i odpowiedzialna, jeżeli chodzi 

o przewóz dzieci do szkół, przeprosiła za ten incydent i powiedziała, że zdarzyło się to 

na początku roku. Nie byli przygotowani, zmienili się u nich przewoźnicy, także 

wystąpimy jeszcze na piśmie o uzasadnienie tej przyczyny, żeby mieć uzupełnienie 

w naszej odpowiedzi na interpelację. Jeżeli chodzi o interpelację Pana Jerzego 

Kowalika odnośnie infrastruktury teleinformatycznej to zaprosiliśmy przedstawicieli 

Urzędu Marszałkowskiego, a było to wynikiem naszego spotkania w miesiącach 

letnich, bodajże w środku lipca z przedstawicielami Urzędu Marszałkowskiego i szefem 

spółki KPSI. Tłumaczono nam wówczas, że będziemy musieli dołożyć jeszcze do 

inwestycji, samorząd Województwa nie może łożyć na to środków, miano jakąś opinię 
prawną. Temat stał się nieaktualny, bo wiele samorządów poprosiło, między innymi 

nasz, o przeanalizowanie możliwości finansowej ze strony samorządu Województwa 

i otrzymałam taką odpowiedź telefoniczną, że wraca się do pierwotnej wersji, że to 

spółka weźmie kredyt na realizację tego zadania. Pozostajemy przy środkach, które 

mieliśmy zabezpieczone w budżecie i temat stał się bezprzedmiotowy, dlatego też nie 

ma tych przedstawicieli u nas na sesji. Model poradnictwa, tutaj Ministerstwo wystąpiło 

do Rady o możliwość 10 minutowego spotkania ze swoim przedstawicielem. Okazało 

się, że projekt musi się zakończyć bodajże do końca sierpnia. W związku z tym, że była 

przerwa urlopowa, do tego celu nie chcieliśmy jako Zarząd zwoływać sesji, ja 

zapytałam Pana czy jest konieczność takiego nieformalnego spotkania Radnych. 

Powiedział, że odbywa się to dwutorowo, albo poprzez udział Zarządu Powiatu, 

oczywiście musieliśmy potwierdzić obecność Pana, podpisać listę obecności, albo przy 

udziale Rady. Oczywiście jesteśmy zobowiązani te informacje Państwu przekazać. 
Całość materiału zresztą już Panu przyniosłam, będzie Pan mógł pożyczyć i podać 
dalej. Omawialiśmy koncepcje, Pan przedstawił nam trzy koncepcje, korzystania z 

porad prawnych i obywatelskich. My mieliśmy jako Zarząd wyrazić swoją sugestię na 

temat najodpowiedniejszej naszym zdaniem koncepcji udzielania takich porad. 

Pierwsza koncepcja dotyczyła opracowania instytutu prawa i społeczeństwa, koncepcja 

wspierania przez Fundację Uniwersyteckich Poradni Prawnych, czyli jakby stworzenie 

takiej fundacji i korzystania przez osoby z ich porad. Druga koncepcja dotyczyła 

propozycji przekazywania tych porad przez Związek Biur Porad Obywatelskich na 

wzór modelu brytyjskiego. Trzecia koncepcja dotyczyła, była to propozycja Instytutu 

Spraw Publicznych do korzystania z bezpłatnych porad prawnych i obywatelskich, 

oczywiście na ten cel również należy znaleźć środki. Także po sesji może Pan radny 

sobie ode mnie ten materiał pożyczyć, który został w jednym egzemplarzu zostawiony 

nam, do skorzystania przez Państwa radnych. Trzeci wniosek Pana dotyczył planu 
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zrównoważonego transportu zbiorowego dla województwa Kujawsko – Pomorskiego. 

Tam Pan miał jakąś odpowiedź z Urzędu Marszałkowskiego, bo nie zrozumiałam tego 

Panie radny. 

p. Wojciech Kociński – członek Zarządu 

Ja może przedstawię jak historia tej sprawy w ogóle wygląda, bo jestem troszeczkę 
zaskoczony. Może mówimy o dwóch różnych sprawach. Jeżeli chodzi o plan 

zrównoważonego rozwoju transportu zbiorowego dla Województwa Kujawsko – 

Pomorskiego to takie konsultacje na stronie BIP-u zaznaczam, my nie dostaliśmy takiej 

informacji bezpośrednio, tylko nasi pracownicy zauważyli na stronie BIP-u zostały 

ogłoszone przez Pana Marszałka 30.07.2014 r. Tutaj podaję termin, dwadzieścia dni na 

taki wielki plan, konsultacje. My ze swojej strony w formularzu, który wystosowaliśmy 

do Pana Marszałka, tu jestem zdziwiony bo jest napisane Członek Zarządu Wojciech 

Kociński, także być może mówimy o czymś innym, ale jeżeli chodzi o przedstawiony 

projekt planu zrównoważonego rozwoju transportu zbiorowego dla województwa 

Kujawsko – Pomorskiego, opiniujemy w części dotyczącej Powiatu Tucholskiego 

negatywnie z powodu nierzetelnego przedstawienia sytuacji transportowej w naszym 

regionie, całkowitego pominięcia wcześniejszych ustaleń i wprowadzenia destabilizacji 

komunikacyjnej. Mogę oczywiście całe przeczytać, ale powiem tak, Powiat Tucholski 

wyraża stanowczy sprzeciw wobec likwidacji odcinka linii 201 Wierzchucin – Lipowa - 

Czersk oraz linii 215 Laskowice – Śliwice – Czersk. Tak, że tutaj jest nasza opinia, no 

myślę, że jest negatywna. Nie odnosiliśmy się do poszczególnych rzeczy tylko 

w całości ją zaopiniowaliśmy negatywnie. Jeżeli chodzi o drugą sprawę, bo Pan 

przeczytał, że taka była informacja z Powiatu Tucholskiego. Gmina Cekcyn też 
przedstawiła swoje wnioski i przeczytam takie ważniejsze „ z uwagi na brak informacji 

o ogłoszeniu konsultacji wnioskujemy o przedłużenie terminu do dnia 10.09.2014 r.”. 

To potwierdza to, że my też nie wiedzieliśmy oficjalnie, zresztą też wystąpiliśmy z datą 
do 29 w związku z tym, że w okresie urlopowym jest ograniczona liczba pracowników, 

a materiał jeżeli ktoś się zapoznał, no ja miałem okazję się zapoznać z tym planem 

zrównoważonego rozwoju, jest bardzo szeroki. Chcieliśmy troszeczkę tych dni więcej, 

tutaj jeszcze jest tak cytuję dalej Gminę Cekcyn „ proponowany program jest w całości 

nie do przyjęcia, z uwagi na brak wystarczającego uspołecznienia i brak współpracy 

z samorządami szczebla powiatowego i gminnego na etapie jego tworzenia”. To 

zaznaczam; „Założone cele opracowania nie znajdują odzwierciedlenia w propozycjach 

zmian układy transportowego dla województwa. Program jest niespójny ze strategią 
województwa do roku 2020”, chodzi o te 60-90 minut jeżeli ktoś wie o czym mówię, tu 

Pani Teresa na pewno wie, bo podkreśla, że w 90 minut będzie do Torunia jeździć, a 

w 60 do Bydgoszczy. Cytuję dalej: „Negatywnie opiniujemy zapisy dotyczące 

likwidacji połączeń kolejowych Wierzchucin - Czersk”, taki sam wniosek Bydgoszcz –

Wierzchucin – Kościerzyna - Gdynia. „Wnioskujemy o objęcie programem 

modernizacji dworców kolejowych w Cekcynie, Wierzchucinie i Błądzimiu”. Gmina 

Cekcyn podeszła do tego bardziej szczegółowo, my negatywnie zaopiniowaliśmy cały 

projekt. Panie Radny, nie wiem czy Pana moje dokumenty zadowalają. 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Ja jeszcze dopowiem. Oprócz naszych uwag na konkretnym druku my na Zarządzie 

wnieśliśmy taki sprzeciw i faktycznie podpisał ten sprzeciw Pan Wicestarosta, także 
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Tygodnik niczego nie pomylił. Dopełniając jeszcze mojej wypowiedzi o pobycie 

przedstawiciela Ministerstwa co do porad prawnych, dałam odpis tego protokołu do 

Biura Rady z Zarządu, także Pan Przewodniczący za zgodność z oryginałem to 

otrzymał. 

p. Wojciech Kociński – członek Zarządu 

Jeżeli będzie Pan chciał to oczywiście dokumenty możemy pokserować i przedstawić 
całą opinię naszą, bo Pan powiedział, że chce to na piśmie. 

p. Jerzy Kowalik - radny 

Dziękuję bardzo za przedstawienie. Mnie bardzo zaniepokoiła ta informacja 

w Tygodniku. Wiadomo, że temat jest bardzo ważny, a wynikało z tego i do opinii 

publicznej poszedł taki przekaz, że Starostwo nie miało żadnych uwag. A temat jest 

bardzo ważny, tam jest dokument chyba 150 stron, ja też się zdążyłem z nim zapoznać. 
To był sezon urlopowy, sesji nie było i trudno było się przebić. Jedyne co udało mi się 
w ostatniej chwili zrobić, to przez naszego posła Piotra Króla przekazać uwagi. One 

miały też większą siłę oddziaływania. Dzięki temu wspólnie jesteśmy w stanie obalić 
ten projekt, bo jak Państwo wiecie, chyba tutaj się zgadzamy wszyscy, że to jest zły 

projekt. Taki projekt skazuje nas na degradację. 

p. Wojciech Kociński – członek Zarządu 

Myślę, że ze strony Zarządu jak i Starostwa Powiatowego dopełniliśmy tych rzeczy do 

których byliśmy zobowiązani. 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Odnośnie budowy ścieżki Śliwice-Lińsk i niechęci władz Powiatu do samorządu. Nie 

wiem Panie radny o co chodzi. Nie będę do tego się ustosunkowywać. Powiem tylko 

tak, że budowa ścieżki Śliwice – Lińsk przebiega wedle harmonogramu i wniosku. 

Całość tej sprawy przedstawię, bo widzę, że o pewnych rzeczach nie wiem. Muszę 
tylko Państwu powiedzieć, że to na wniosek włodarza Gminy Śliwice tą inwestycję 
rozpoczęliśmy. Na podstawie w poprzedniej kadencji uchwalonego projektu 

budowlanego i zakończonej procedury odszkodowawczej przystąpiliśmy do realizacji 

tego projektu na wniosek włodarza Gminy. Włodarz Gminy zobowiązał się w swoim 

wniosku (deklaracja pisemna), że pokryje udział kosztów własnych w tejże inwestycji. 

Zresztą ja to wpisałam, ponieważ mamy program naprawczy, do stosownej uchwały 

Rady Powiatu Tucholskiego, żeby mieć również zabezpieczenie tego rodzaju. Wykup 

gruntów zapłaciliśmy wszystkim osobom, którym z ramienia spec ustawy zabrano 

grunty. Prawie dwa lata i się to udało. Prowadziliśmy również postępowanie 

z wszystkimi mieszkańcami. Na dzisiaj mamy taką sytuację, że mamy podpisane 

porozumienie. Jest z obu stron podpisana deklaracja, również ta finansowa. Na 

porozumieniu stron moja Pani Skarbnik i Pani Skarbnik Gminy Śliwice złożyły 

kontrasygnatę. Tym samym zadeklarowały udział środków finansowych na podstawie 

dokumentów uchwalonych przez oba organy uchwałodawcze. Na dzisiaj wysłaliśmy to 

Panu Wójtowi z prośbą o podpisanie umowy finalizującej. W porozumieniu 

wpisaliśmy, że będzie do tej sprawy przygotowana jeszcze odrębna umowa, taka 

bardziej konsolidująca. W porozumieniu nie wpisywaliśmy na przykład pewnych 

rzeczy wynikających z wytycznych korzystania z projektu RYBY. Tutaj tych zapisów 
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dokonaliśmy. Do dzisiaj jeszcze nie trafiła ta podpisana umowa ze strony Śliwic. 

Myślę, że w najbliższych dniach to się sfinalizuje. Tym bardziej, że Rada Gminy 

Śliwice upoważniła włodarza Gminy do podpisania tejże umowy. Odbiór techniczny 

ścieżki zaplanowaliśmy na poniedziałek. Jest jeszcze troszeczkę czasu na wykonanie 

poprawek, jeżeli takowe będą. Na dzisiaj jest taka sytuacja, więc nie rozumiem jaka tu 

niechęć władz Powiatu do samorządu, wręcz chyba odwrotnie. Muszę Państwu 

powiedzieć, że wnioski czasami z gmin wpływają w ostatnim momencie. My staramy 

się na Komisjach czy na sesji od razu je wprowadzać. Informuję Państwa, że nie może 

być tu mowy o takich odczuciach. Od 23 lat jestem samorządowcem i z każdym 

samorządem moja intencja i moje zamiary są jednolite. Plan rozwoju sieci drogowej 

Powiatu został przedłożony przez Zarząd Dróg. On w swojej treści wymienia wszystkie 

potrzeby, które na naszym terenie są do zrobienia. Niestety pewnie musielibyśmy mieć 
jeden taki roczny budżet, aby te potrzeby powiatowe zaspokoić. Jeżeli chodzi o 

konsultacje z gminami, to na każdym moim spotkaniu z włodarzami gmin 

przedstawiamy wszystkie sprawy. Tutaj ręczę Panu, że przez Zarząd Dróg 

Powiatowych te wszystkie wnioski i potrzeby włodarzy gmin zostały uwzględnione.  

p. Wojciech Kociński – członek Zarządu 

Odpowiem na temat chodników. Chodniki są realizowane w tej chwili na podstawie 

porozumień między gminami, a Powiatem. Tak jak Pani wie, na terenie Gminy Śliwice 

w tym roku łącznie z pieniędzmi sołeckimi, za które wykonane zostały 4 chodniki, 

dodatkowo dwie rzeczy są realizowane w porozumieniu z Gminą. Jest to w sumie 6 

chodników. Ja proponuję, aby Pani radna do następnej kadencji, czy Zarządu lub wójta 

złożyła taki wniosek, aby w przyszłorocznych porozumieniach ująć ten chodnik. Tak 

się odbywa wszędzie. Gmina i Powiat podpisują porozumienie. Jeżeli chodzi o drogę 
Stobno – Żalno to wiemy, że to jest chyba w tej chwili najgorsza droga na terenie 

Powiatu i coś trzeba z nią zrobić na pewno w przyszłej kadencji.  

 

Radni nie mieli uwag do odpowiedzi na zapytania i interpelacje. 

 

Ad. 24. 
Wnioski i oświadczenia radnych: 

p. Wojciech Kociński – członek Zarządu 

Chciałbym nawiązać do końcówki poprzedniej sesji. Minęły 3 miesiące. Ja prosiłem 

Pana radnego Kowalika o odpowiedź. 
 

Pan radny Jerzy Kowalik przekazał pismo Panu Wojciechowi Kocińskiemu. 

 

p. Wojciech Kociński – członek Zarządu 

Dziękuję bardzo, bo już się martwiłem, że Pan zapomniał Panie radny. Do odpowiedzi 

ustosunkuję się na następnej sesji, bo wolno czytam.  

p. Piotr Mówiński – radny 

Informacja dla Państwa, bo Państwo też komunikują się z mieszkańcami. Bezpłatne 

porady prawne będą realizowane w Tucholskim Ośrodku Kultury gdzieś od połowy 



39 

 

października. Będzie jeszcze informacja w prasie. Będą godziny bezpłatnych porad 

prawnych i każdy będzie mógł skorzystać. Organizacje również mogą skorzystać. 

p. Anna Ziegler – radna, Przewodnicząca Komisji Edukacji KiKF 

Chciałabym w tym miejscu złożyć prośbę. Mijają cztery lata naszej kadencji. Pamiętam 

jedną z pierwszych sesji, jak tutaj obecny Pan Piotr Mówiński złożył taką prośbę 
o wsparcie fundacji. Ja dzisiaj chciałabym na koniec złożyć prośbę o wsparcie 

konkretnej osoby. Jest to dziewczyna z mojej szkoły. W tej chwili to uczennica II klasy 

gimnazjum sportowego w Bydgoszczy, która do tej pory, i tutaj głęboki ukłon w stronę 
Pana Kocińskiego, który zażartował teraz że wolno czyta, ale szybko robi wiele innych 

rzeczy. Dzięki jego pracy i porozumieniu ze sportowcami ta dziewczyna, która ma 

trudną sytuację ekonomiczną, ponieważ pochodzi z Bagienicy, z rodziny, która ma 

sześcioro dzieci, a ma dziewczynka talent, popie piłkę, ja już kilkakrotnie o niej tu 

mówiłam, dzięki pracy Pana Wojtka Kocińskiego i współpracy ze Stowarzyszeniem 

Burchat dziewczynka miała opłacany przez cały rok szkolny internat, z funduszy 

zebranych w sposób publiczny. Wojtku, w imieniu mamy i dziewczynki, swoim i 

całego naszego środowiska bardzo chciałam Ci podziękować. Dziewczynka jest liczącą 
się zawodniczką, jest też powoływana nawet już do kadry narodowej. Ma stypendium, 

które częściowo pokrywa koszty internatu. Ja prosiłabym o taki prezent dla niej. Tutaj 

już Danusia Tyda przekazała taki banknot. Jeżeli każdy położyłby taki banknot to 

dostanie dziewczynka na miesiąc internatu prezent od Rady Powiatu Tucholskiego.  

p. Wojciech Kociński – członek Zarządu 

Dziękuję za te podziękowania, ale to nie do mnie. To do wszystkich, którzy działali na 

rzecz tej zbiórki. Ja mam jedną uwagę Państwo radni. Ja zadeklarowałem, że 

w następnych latach też będziemy ten internat opłacać poprzez zbiórkę publiczną. Taka 

zbiórka publiczna jest w tej chwili rozpoczęta. Proponuję, aby było wszystko legalnie, 

aby wpłacić te pieniądze w porozumieniu ze Stowarzyszeniem Burchat. Ja ze swojej 

strony się zobowiązuję, że jeszcze jeden albo dwa, lub trzy turnieje zorganizujemy, aby 

jej cały rok opłacić. Chodzi o to, aby nikt nam, ani tym ludziom nie zarzucił, że dostali 

coś do ręki. Zbiórka publiczna jest od 17 lipca ogłoszona, bo taką procedurę 
rozpoczęliśmy. Trwa do końca listopada. Ja tu na sesji deklaruję, że będziemy dalej 

organizować turnieje, przy pomocy                                    , który też jest bardzo 

zaangażowany w to, bo tutaj jego nazwisko nie padło. Myślę, że jest najważniejszą 
osobą, która zmotywowała nas wszystkich do tej zbiórki. Deklaruję, że zrobimy także 

zbiórkę w formie turnieju, wpisowego. To co dzisiaj zbierzemy to na pierwszy miesiąc, 

bo nie ma możliwości zorganizowania turnieju.  

 

Przewodniczący poinformował, że na sesji jest obecny mieszkaniec Gminy Śliwice, 

poprosił o przedstawienie się i przedstawienie sprawy. 

 

                                                 – mieszkaniec Gminy Śliwice 

Nazywam się                                      , jestem z Lińska w Gminie Śliwice. Odbywały się 
zebrania sołeckie i wiele spraw było poruszanych. Na każdym zebraniu w piętnastu 

sołectwach poruszana była sprawa ścieżki rowerowej Śliwice – Lińsk. Padały tam 

wypowiedzi Wójta, że „Powiat poprzez unieważnienie pierwszego przetargu naraził 

Gminę na dodatkowe koszty w wysokości około 160.000 zł”. Dlatego przyjechałem 

usunięto dane osobowe na podstawie art. 23 ust. 1 pkt 1 ustawy z dnia 29.08.1997 r. 

o ochronie danych osobowych (Dz.U. z 2002 r. Nr 101, poz. 926 z późn. zm.) 

usunięto dane osobowe na podstawie art. 23 ust. 1 pkt 1 ustawy z dnia 29.08.1997 r. 

o ochronie danych osobowych (Dz.U. z 2002 r. Nr 101, poz. 926 z późn. zm.) 

usunięto dane osobowe na podstawie art. 23 ust. 1 pkt 1 ustawy z dnia 

29.08.1997 r. o ochronie danych osobowych (Dz.U. z 2002 r. Nr 101, poz. 

926 z późn. zm.) 
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tutaj i oczekuję wyjaśnień dlaczego unieważniono pierwszy przetarg. Drugie moje 

pytanie: dlaczego w drugim przetargu kwota wzrosła o te około 153.000 zł, jak by 

porównał najniższą kwotę oferenta z poprzedniego przetargu do kwoty drugiego 

przetargu. Pierwszy przetarg najniższa oferta była 771.00 zł, druga oferta 924.171 zł. 

czyli różnica wychodzi około 153.000 zł. Właśnie chciałbym się dowiedzieć z czego to 

wynika.  

 

Przewodniczący stwierdził, że ta odpowiedź zostanie udzielona przez Zarząd. Jest to 

głos mieszkańca, który chce mieć rozwiane wątpliwości. Zaproponował, aby ta 

odpowiedź została udzielona w formie pisemnej.  

 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

Bardzo serdecznie Pana witam. Do końca nie jestem dzisiaj przygotowana 

merytorycznie dokumentami, aby podawać konkretne kwoty. Też nie chciałabym 

dokonywać jakichś pomyłek. Mogę wstępnie powiedzieć, że pierwszy przetarg, który 

rozpisaliśmy na to zadanie, rozpisaliśmy w oparciu o przygotowaną dokumentację 
i kosztorys. Tak jak powiedziałam Panu radnemu Kowalikowi, dokumentacji 

opracowanej w poprzedniej kadencji. Na bazie tej dokumentacji i kosztorysu daliśmy 

na zasadzie porozumień przygotowanie wniosków merytorycznym pracownikom po 

konsultacji ze swoimi włodarzami z poszczególnych gmin. Nie umiem dzisiaj Panu 

powiedzieć kto konkretnie zajmował się tym wnioskiem, ale umowa partnerska 

pomiędzy Gminą i Powiatem wskazywała we wszystkich gminach na ten element 

przygotowania wniosku. Ten wniosek został przygotowany. Zabezpieczona kwota 

w budżecie była już niższa od kwoty pierwszego przetargu. Pierwszy przetarg 

z najniższą ofertą był w kwocie 771.779,58 zł. Ten przetarg unieważniliśmy, bo jak się 
okazało nie dość, że przewyższała kwota zabezpieczona tą kwotę wskazaną przez 

oferenta to jeszcze okazało się, że były błędy w dokumentacji projektowej i 

w kosztorysie, które były istotnymi błędami. W związku z tym unieważniliśmy w ogóle 

ten przetarg, żeby ta inwestycja miała ręce i nogi. Przed ogłoszeniem drugiego 

przetargu zrobiliśmy spotkanie w Starostwie z udziałem przedstawicieli Gminy Śliwice 

i projektanta w dniu 26 maja. Zrobiliśmy takie spotkanie i dokonaliśmy wstępnych 

ustaleń przy udziale projektanta, strony Gminy i Powiatu. Uczestniczyli w tym 

spotkaniu również przedstawiciele Zarządu Dróg Powiatowych. Gmina wskazała na 

pewne elementy, które chciałaby w tym projekcie zawrzeć. W związku z tym został 

zaktualizowany projekt. Projektant wskazał na pewne elementy możliwe i niemożliwe. 

W kosztorysie i we wniosku pierwotnym bezpodstawnie ujęto 400 metrów 

kwadratowych zjazdów, a ich nie było w projekcie. Na przykład były takie dysfunkcje. 

Na to zwróciliśmy uwagę. Gmina była poinformowana. Projektant przygotował 

kosztorys na nowo z weryfikacją tego zadania i ogłosiliśmy drugi przetarg na bazie 

przygotowanych dokumentów. Wpłynęła jedna oferta na kwotę 924.171,94 zł. Stąd ta 

różnica. My na to wpływu po prostu już nie mamy. Intencją również włodarza Gminy 

było to, że zaproponował odstąpienie od realizacji tych 400 metrów zjazdów z projektu 

wykonawczego i to projektant przyjął. Dzisiaj byśmy musieli usiąść i porównać co było 

w pierwotnym wniosku, a jak jest teraz. Gmina na te elementy przystała. Sama 

zaproponowała wręcz pewne rozwiązania. Wystąpiliśmy do Urzędu Marszałkowskiego 

o przesunięcie terminu i możliwość dokonania tych korekt. Na początku mieliśmy 
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obawy, że nie będziemy mogli już tych korekt zrealizować, że ten wniosek nam 

przepadnie. Wystąpiliśmy do Urzędu Marszałkowskiego o takową zgodę ze stosownym 

uzasadnieniem i nowymi dokumentami, nowym kosztorysem. Otrzymaliśmy taką zgodę 
i rozpisaliśmy drugi przetarg. Realizujemy inwestycję. Wiadomo, że przy inwestycji 

zawsze coś wyskoczy. Wszystkie wnioski i problemy realizujemy na bieżąco. Inspektor 

nadzoru z naszej strony angażuje się bardzo w tą inwestycję. Są robocze spotkania tam, 

na gruncie na bieżąco. Włączona jest energetyka, jeżeli chodzi o kable energetyczne, 

włączone są inne instytucje, jeżeli są problemy. Zarówno Urząd Gminy w Śliwicach, 

jak i nasi przedstawiciele biorą udział w tych spotkaniach. Życzmy tylko sobie, aby ta 

inwestycja się zakończyła. 

                                                    – mieszkaniec Gminy Śliwice 

Podzielam jeszcze zdanie Pana radnego Kowalika, który mówił o niechęci Powiatu do 

Gminy Śliwice. To się pojawiało w wypowiedziach też prawie na wszystkich 

zebraniach wiejskich. Z drugiej strony padały słowa o utrudnianiu budowy ścieżki 

rowerowej przez niektórych członków Zarządu i radnych. Myślę, że tutaj takie 

zaproszenie na sesję Rady Gminy byłoby naprawdę konieczne Pani Starosto, żeby 

przyjechać i te sprawy rozwiązać. Na jednej sesji chyba 14 sierpnia był Pan Wojciech 

Kociński. Sesja skończyła się tak jak się skończyła. Natomiast nie rozwiązało to 

problemów współpracy na poziomie Powiat – Gmina. Te kłopoty są. Padają różne 

zdania od radnych powiatowych i od radnych gminnych, że ta współpraca się nie 

układa, że ta współpraca jest zawalona. Najgorsze jest to, że padają takie właśnie 

oskarżenia od włodarza Gminy, który potwierdza to. Myślę, że taka wizyta Pani 

Starosty by się naprawdę przydała. Może by to przed nadchodzącymi wyborami jakoś 
złagodziło ten ton, który nie łagodzi się, a się zaostrza.  

p. Wojciech Kociński - członek Zarządu Powiatu 

Chciałbym się trochę odnieść do tego co Pan mówił. Będąc na sesji 14 sierpnia myślę, 
że na każde zdanie wypowiedziane przez Pana Wójta nie mówiłem tak sobie, tylko 

pokazywałem dokumenty i udowadniałem, że w części słów, które on wypowiada, są 
one kłamstwami. Powiedziałem to na sesji i tego się nie wstydzę, wręcz tak uważam i 

mogę przy każdej okazji to potwierdzić. Co do złej naszej woli, to myślę, że dobrą wolę 
pokazaliśmy poprzez to chociażby, że w tym roku najwięcej chodników zostało 

wspólnie z Powiatem i Gminą zrealizowane właśnie na terenie Gminy Śliwice. Druga 

rzecz to jest doprowadzenie do finalizacji tej ścieżki. Na początku kadencji pieniądze 

nie były zabezpieczone, ale to ten Zarząd wykupił grunty od wszystkich właścicieli. 

p. Piotr Mówiński – radny 

Środki były zabezpieczone w budżecie, tylko były przeniesione.  

p. Wojciech Kociński - członek Zarządu Powiatu 

A ile kosztowały wykupy ? Ja się tylko wypowiem, a na następnej sesji przy okazji 

omawiania całokształtu tych czterech lat będziemy mogli się ustosunkować. 
Dodatkowo budowa odcinka drogi, na którą zresztą Pan Wójt zadeklarował pieniądze, a 

w tej chwili one nie zostały zrealizowane. Myślę, że to są najlepsze dowody na to, że 

nasza dobra wola w kierunku mieszkańców Śliwic jest jak najbardziej uwidoczniona. 

p. Dorota Gromowska – Starosta Tucholski 

usunięto dane osobowe na podstawie art. 23 ust. 1 pkt 1 ustawy z dnia 29.08.1997 r. 

o ochronie danych osobowych (Dz.U. z 2002 r. Nr 101, poz. 926 z późn. zm.) 
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Ja jednak stoję przy swoim. Nie ma tutaj żadnej niechęci. Zresztą nie wiem z czego się 
tu mamy tłumaczyć. Na każde pismo, na każdy element, na zaproszenie reagujemy. Ale 

jeżeli jest taka potrzeba ja jestem do dyspozycji i ustalę z Panem Przewodniczącym 

Rady Gminy Śliwice proceduralnie jak miałoby to się odbyć. Myślę, że zabiorę z sobą 
inspektora nadzoru i wszystkie wątpliwości techniczne i merytoryczne uda się 
wyjaśnić. Dziękuję Panu za te uwagi. 

p. Michał Mróz – Przewodniczący Rady 

Tradycyjnie na zakończenie chciałbym przekazać kilka informacji. Rzeczywiście był to 

okres wakacyjny i nie było żadnych natężonych prac, ani też spotkań. W okresie 

międzysesyjnym do Biura Rady wpłynęło: 

− zaproszenie na Kujawskie Nowalijki, które odbyły się 13 lipca na Wzgórzu 

Zamkowym w Kruszwicy, 

− zaproszenie na uroczystość obchodów Święta Patronki Tucholi Świętej 

Małgorzaty, która odbyła się 20 lipca br., 

− zaproszenie na uroczystość Święta Policji, która odbyła się 24 lipca br. 

w Książnicy Tucholskiej, 

− pismo Wójta Gminy Śliwice, które wpłynęło 17 lipca z propozycją aplikowania 

przez Powiat Tucholski o środki finansowe na przebudowę drogi Czersk – Tleń 
na odcinku ul. Świeckiej w Śliwicach,  

− zaproszenie na otwarcie wystawy malarstwa Zenona Korytowskiego,  

− pismo Ogólnopolskiego Porozumienia Związków Zawodowych Rada 

Województwa Kujawsko – Pomorskiego informujące o wyborze władz 

statutowych w osobie Przewodniczącego Pana Edmunda Rząski, 

− zaproszenie na Zjazd Przewodniczących Rad Województwa Kujawsko- 

Pomorskiego,  

− zaproszenie na otwarcie wystawy z okazji Jubileuszu 30-lecia Zespołu Haftu 

Kaszubskiego „Złotnica”, 

− zaproszenie na posiedzenie Konwentu Powiatów Województwa Kujawsko-

Pomorskiego, który odbył się 4 września 2014 r. w Tucholi, 

− zaproszenie na Dożynki Gminne w Stobnie,  

− zaproszenie na Dożynki Województwa Kujawsko-Pomorskiego i Diecezji 

Bydgoskiej w Łabiszynie, 

− zaproszenie na Święto Plonów, które odbyło się 30 sierpnia w Śliwicach, 

− zaproszenie na uroczystości z okazji 75 rocznicy wybuchu II Wojny Światowej, 

które odbyły się 7 września 2014 r. przy Pomniku Pomordowanych w Rudzkim 

Moście, 

− zaproszenie na uroczyste otwarcie wystawy oraz promocję książki Michała 

Folegi poświęconej Aleksandrowi Janta – Połczyńskiemu,  

− zaproszenie na 44 sesję Rady Miejskiej w Tucholi,  

− prośba Posła Piotra Króla o przesyłanie informacji o zwoływanych 

posiedzeniach Rady Powiatu wraz z porządkiem obrad. 

 

Radni nie mieli więcej wniosków i oświadczeń, dlatego Przewodniczący uznał ten 

punkt za wyczerpany. 

 






